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Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.
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«Народная Воля» в Facebook www.facebook.com/nv.online.info, 
в Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo

Дзякуй усiм, хто падтрымлiвае «Народную Волю»  
ў гэты надзвычай  цяжкi час. 

Рэдакцыя.

БЛІЦ

Як спыніць катаванні людзей  
у ізалятары часовага ўтрымання?

Пасля 10 дзён у турме на Акрэсціна на волю выйшлі журналісты 
Радыё Свабода Іна Студзінская і Алег Груздзіловіч.

Алеся Дашчынскага выпусцілі з-за крат раней, 23 ліпеня.
Іну Студзінскую, Алега Груздзіловіча і Алеся Дашчынскага 

затрымалі пасля ператрусаў у іх дамах 16 ліпеня. Тады ж рэдакцыйны 
офіс у Мінску быў ускрыты і разгромлены.

Нікому з затрыманых не выставілі ніякіх абвінавачаанняў, яны заста-
юцца падазраванымі. Праваабаронцы прызналі іх палітычнымі вязнямі.

«Гэта дэманстратыўна грубае 
абыходжанне з людзьмі, 

затрыманымі па палітычных 
артыкулах»

Спадар Швед, а дзе крымінальныя справы супраць тых, 
хто займаўся фальсіфікацыямі вынікаў выбараў?

“Такім чынам, восьмы дзень нашы 
калегі знаходзяцца ў тым самым 
адзенні, у якім іх затрымалі, нягледзя-
чы на невыносную спёку, якая стаіць 
гэтымі днямі. У іх няма ні зменнай 
бялізны, ні элементарных сродкаў 
гігіены, ні дадатковай ежы і пітва. 
Куды падзеліся перадачы, якія сваякі 
куплялі за свае грошы і перадавалі, 
невядома. Гуманітарныя наборы, 
якія на Акрэсціна перадае “Чырвоны 
Крыж”, затрыманым таксама не 
даюць. Людзі ў ізалятары спяць на 
падлозе або на шконках без бялізны 
і матрасаў. Усё гэта з’яўляецца гру-
бым парушэннем закону і ўнутраных 
правілаў ІЧУ”.

(З нядаўняга паведамлення  тэле-
грам-канала “Наша ніва”)

“Змяніў тры камеры. Спачатку сядзеў у чатырохмеснай, дзе было 16 чалавек і тэмпература за 
+40. У камеры ўсе былі ў адной бялізне абсалютна мокрыя, было цяжка дыхаць і проста варушыцца. 
Потым перавялі ў аднамесны карцэр, дзе было яшчэ восем чалавек, адсутнічаў ложак, а на падло-
зе была плітка. Затым – у іншую чатырохмесную камеру, дзе нас было дванаццаць. У рэшце рэшт 
вярнулі ў першую камеру, дзе было ўжо 18 чалавек.

Перапоўненасць камер такая, што месца хапае роўна на тое, каб усім змясціцца спаць на падлозе. 
Калі некага вызвалялі, то хутка прыводзілі новых людзей. Пры гэтым, у ЦІП дакладна ёсць пустыя 
камеры. Бялізну і матрацы не выдаюць, большасць спіць на падлозе, гэта камфортней, чым на жалез-
ных нарах.

Асабістыя рэчы ўзяць з сабой у камеру не дазваляюць, перадачы ад сваякоў прымаюць, але не перадаюць 
– аддаюць, калі вызваляешся (так што, калі сутыкнецеся, перадаваць перадачы цяпер няма сэнсу). У выніку 
амаль усе сядзяць без зменнай бялізны, адзення, зубной шчоткі, ручніка, не кажучы ўжо пра кнігі.

За 10 дзён у душ не вадзілі ні разу, мы мыліся   з бутэлек над унітазам. Адбой у 22, пад’ём – а 
6-й раніцы, днём ляжаць нельга. Кожную ноч камеру будзяць два разы, у 2 і 4 гадзіны, каб зладзіць 
пераклічку. Выспацца, такім чынам, не ўдаецца, стомленасць назапашваецца.

Аслабляецца імунітэт, многія хварэюць. Я страціў нюх, хоць і вакцынаваны. Пасля выхаду на волю 
тэст на каранавірус апынуўся станоўчым”.

(З інтэрв’ю Вадзіміра Заранкіна, супрацоўніка амбасады ЗША ў Беларусі, старэйшага сына 
былога кіраўніка Віцебска; адсядзеў у ліпені 10 сутак на Акрэсціна)

Пагадзіцеся, нельга прачытаць гэтыя радкі і зрабіць выгляд, што нічога незвычайнага ў краіне не 
адбываецца. Таму “Народная Воля” звярнулася да шэрагу вядомых асоб з такім пытаннем:

Алена АНІСІМ, старшыня ГА 
“Таварыства беларускай мовы імя 
Ф.Скарыны”, экс-дэпутат Палаты 

прадстаўнікоў:
– Па праўдзе кажучы, 

складана сказаць… 
Сітуацыя ўвогуле 
н е в ы т л у м а ч а л ь н а я … 
Каб у той краіне, якая 
найбольш пацярпела 
па ўсіх аб’ектыўных 
ацэнках ад фашыстаў у 
гады вайны, сёння, праз 

30 гадоў незалежнасці, у месцах зняволення з 
людзей так здзекаваліся… Проста за тое, што 
людзі інакш думаюць і хочуць, каб краіна была 
вольнай, незалежнай і паспяховай. 

Цяжка сказаць, як на гэта можна 
паўплываць… Магчыма, чыста чалавечыя 
звароты на адрас улады змогуць змяніць 
такое стаўленне да зняволеных. І зразумела, 
што кожны такі факт жорсткага абыходжання 
павінен рабіцца публічным.

Даўно стіць пытанне пра бесчалавечныя 
ўмовы ўтрымання ў турмах і ізалятарах, і я 
лічу, што для новай улады гэта будзе адно з 
найпершых пытанняў.

Алег РУМО, дырэктар дзяржаўнай 
установы «Мінскі навукова-
практычны цэнтр хірургіі, 

транспланталогіі і 
гематалогіі», член 
Савета Рэспублікі:

– Я хвалююся пра 
здароўе ўсіх людзей.

Усяго добрага, да паба-
чэння.

Сяргей ЗАКОННІКАЎ, паэт, лаўрэат 
Дзяржаўнай прэміі:

– Ніяк. Я заўсёды 
рэальна гляджу на 
рэчы. Яшчэ у 1993 годзе 
пісаў пра тое, чым усё 
можа скончыцца, калі 
Лукашэнка яшчэ толькі 
намерваўся пайсці ў 
прэзідэнты. Я не радуюся 

таму, што мае прадбачанні здзейніліся, але ў 
сённяшняй сітуацыі грамадства абсалютна 
нічога не можа зрабіць. Што хацелі, тое і 
атрымалі. Цяпер можна толькі рукамі развесці…

Вадзім ГІГІН, палітолаг, публіцыст, 
дэкан факультэта філасофіі і 

сацыяльных навук БДУ:
– Прабачце, я 

сяджу на прыёме 
дакументаў – сёння 
апошні дзень. Вельмі 
шмат абітурыентаў, 
вялік і  на плы ў 
паступаючых. У іншы 
раз патэлефануйце, я 
падумаю...

Вольга АБРАМАВА, экс-дэпутат 
Вярхоўнага Савета і Палаты 

прадстаўнікоў Нацыянальнага сходу:
– Калі б я ведала 

рэцэпт!...
У бытнасць 

дэпутатам, турмы – 
гэта быў адзін з маіх 
прыярытэтаў. Я ўвесь час 
дамагалася лібералізацыі 
ўмоў знаходжання ў 
месцах пазбаўлення волі, 

патрабавала змяніць падыходы адпраўлення людзей 
у месцы зняволення, у тым ліку і па палітычных 
матывах. Я патрабавала паляпшэння ўмоў 
знаходжання ў месцах пазбаўлення волі, у тым ліку 
гэта тычылася пытанняў харчавання і меддапамогі.

Зараз я нават не ведаю, што можна зрабіць. 
Не ўяўляю, каб хтосьці мог рэальна і сістэмна 
працаваць у гэтым накірунку – пра дэпутатаў 
я наогул не кажу, сёння гэта не ў іх сферы 
інтарэсаў. Я за апошнія гады не сустракала, каб 
хоць хто-небудзь з дэпутацкага корпуса падымаў 
гэтае пытанне. Хаця нам у свой час многае 
ўдавалася. Мы за свае грошы ў 2007 годзе, 
напрыклад, куплялі кнігі ў турмы – адбіралі іх па 
кніжных кірмашах. Мы дамагліся павялічэння 
асігнаванняў на харчаванне зняволеных – яно 
было проста паталагічна дрэнным.

Людзі абураюцца тым, што адбываецца ў 
ізалятарах, але разумеюць, што яны нямоглыя 
і не ў сілах нешта змяніць. Трэба прыняць 
кардынальнае рашэнне на дзяржаўным узроўні 
– спыніць пераслед людзей па надуманых 

прычынах, не ствараць нечалавечыя ўмовы 
існавання ў ізалятарах і турмах. Але каб з’явілася 
гэтая палітычная воля, павінна нешта змяніцца: 
альбо знешні ціск на дзяржаву прымусіць 
гэта зрабіць, альбо, як той казаў, у самой 
кансерваторыі нешта павінна памяняцца…

Калісьці з трыбуны Палаты прадстаўнікоў 
я публічна звярнулася да ўсіх прысутных у 
Авальнай зале з нагоды неабходнасці радыкальнай 
змены стаўлення да зняволеных у турмах. Я 
тады прапанавала ўсім чыноўнікам і дэпутатам 
на добраахвотнай аснове правесці адзін поўны 
дзень ва ўмовах турэмнага ўтрымання. Каб на 
сабе адчулі усё тое, што кожны дзень адчуваюць 
зняволеныя. “Вось тады, магчыма, вы зразумееце, 
што такое сапраўдная несвабода і будзеце 
ставіцца да гэтага адпаведна, прымаючы нейкія 
дзяржаўныя рашэнні”, – сказала я. І нас вадзілі 
на экскурсію ў турмы і ізалятары, але гэтага 
было недастаткова. На сваёй скуры гэта трэба 
выпрабаваць, каб зразумець і пранікнуцца.

Дзмітрый БРЫЛЁЎ, намеснік 
начальніка ўпраўлення ўзаемадзеяння 

са сродкамі масавай iнфармацыi і 
рэдакцыйнай дзейнасці – афіцыйны 

прадстаўнік Генеральнай пракуратуры 
Рэспублікі Беларусь:

– Калі ўсё гэта 
насамрэч адпавядае 
рэчаіснасці, то ў 
чалавека ні хто 
не адбіраў права 
паведаміць пра гэта 
праз інстытут скаргаў.

Мы, безумоўна, 
таксама адсочваем сродкі 

масавай інфармацыі, і магу падзякаваць вам за гэты 
маячок, звернем увагу. Але калі журналіст звяртаецца 
– гэта крыху не тое. Зараз любую інфармацыю трэба 
пераправяраць, вельмі шмат фэйкаў. А закон аб 
зваротах грамадзян ніхто не адмяняў, ён працуе. 
І той, хто канкрэтна пацярпеў, можа накіраваць 
зварот у адпаведныя органы. Іншае пытанне, чаму 
не адпраўляе. Не жадае або няма падстаў? Трэба 
разбірацца... Я, канешне, паведамлю пра гэта сваім 
калегам, якія нагляд ажыццяўляюць. Але і самі 
людзі павінны паказаць, калі, у які перыяд часу, што 
ім не далі, у чым канкрэтна парушаныя іх правы.

Апытанне праводзілі 
Марына КОКТЫШ

і Алена МАЛОЧКА.

РУБАМ!

Учора генеральны пракурор Беларусі Андрэй 
Швед даў справаздачу Аляксандру Лукашэнку аб 
палітычна матываваных крымінальных справах.

“На сённяшні дзень пачата больш за 4200 
крымінальных справаў, звязаных з антыграмадскімі 
праявамі. У суды ўжо накіраваныя 803 
крымінальныя справы ў дачыненні да 1116 чалавек, 

разгледжаны 704 крымінальных справы ў дачыненні 
да 955 асобаў”, – цытуе генпракурора БелТА.

Што і казаць, уражлівыя лічбы! Але скажыце, 
спадар генеральны пракурор, ці прыцягнулі вы 
да адказнасці хоць аднаго з тых, хто нахабна 
фальсіфікаваў вынікі галасавання падчас 
прэзідэнцкіх выбараў? Абнародавана мноства 

дакументальных сведчанняў парушэння 
заканадаўства, а пракуроры – ні гу-гу.

А колькі чалавек загінула, адстойваючы 
справядлівасць і дэмакратычныя прынцыпы? 
Дзе крымінальныя справы ў дачыненні да 
вінаватых у гібелі людзей? Дык чаму вы пра гэта 
не сказалі А.Лукашэнку?

Алег Груздзіловіч пасля 
вызвалення з турмы на Акрэсціна 
сказаў, што застаецца падазраваным і 
што ён даў падпіску аб яўцы. Тры дні 
ён галадаў за кратамі ў знак пратэсту 
супраць затрымання і салідарнасці 
з Інай Студзінскай, якая галадала 
больш за тыдзень з патрабаваннем 
дапусціць да яе адваката.

Алег Груздзіловіч паведаміў 
пасля вызвалення, што мае 
статус падазраванага па артыкуле 
342 Крымінальнага кодэксу 
(Арганізацыя і падрыхтоўка 
дзеянняў, што груба парушаюць 
грамадскі парадак, альбо актыўны 
ўдзел у іх; караюцца арыштам, ці 
абмежаваннем волі на тэрмін ад 
двух да пяці гадоў, або пазбаўленнем 
волі на тэрмін да чатырох гадоў).

Ніводнага допыту ў Алега 
не было, ён адмовіўся даваць 
паказанні падчас затрымання, не 
падпісаў пратакол ператрусу 16 
ліпеня. У Следчым камітэце 16 
ліпеня яго спрабавалі дапытаць, але 
ён адмовіўся ад дачы паказанняў.

“У Следчым камітэце ў кабінетах 
усё завалена кампутарамі і бел-
чырвона-белай сімволікай. Там мне 
прапанавалі допыт, але я адмовіўся. 
Дзяжурны адвакат, якога мне далі, 
так і не паведаміў жонцы, што мяне 
накіравалі ў турму на Акрэсціна, аб 
чым я яго прасіў”.

26 ліпеня Алег Груздзіловіч перад 
вызваленнем даў падпіскі аб яўцы і 
невыдаванні матэрыялаў справы.

“Абставінаў справы я паведаміць 
не магу, але я іх і не ведаю, ведаю, 
што там шмат людзей – гэта тое, 

што я чуў ад сукамернікаў. Апрача 
таго, у камерах была вялікая коль-
касць людзей, затрыманых у так 
званай “вілейскай справе” (падаз-
рэнне на тэрарызм), некаторых з іх 
таксама адпускаюць”.

Алег тры дні, да вызвален-
ня, трымаў галадоўку пратэсту. 
Перадачу ён атрымаў толькі па 
вызваленні, ні матраца, ні падушкі, 
ні бялізны не меў, прагулак не 
давалі, яшчэ не вярнулі пашпарт.

“Гэта дэманстратыўна грубае абы-
ходжанне з людзьмі, затрыманымі 
па палітычных артыкулах. У 
“непалітычных” матрацы былі. 
Стаўленне да нас сярэдняе, але агу-
лам можна сказаць, што міліцыянты 
настроеныя даволі жорстка да 
палітычных. Толькі адзін выказаў 
маленькае спачуванне. Усе астатнія 
былі вельмі жорстка настроеныя.

Гэта робіцца, каб уздзейнічаць 
на палітычных. Ім ствараюць невы-
носныя ўмовы з самага пачат-
ку. Усе палітычныя вязні кажуць, 
што мы закладнікі гэтай сітуацыі. 
Я разумею, што быў загад пакуль 
прыпыніць гэтую справу. Якое 
будзе развіццё, залежыць ад 
палітычнай сітуацыі”.

З-ЗА КРАТ

Пратэстуючы, Студзінская 
галадала  больш за тыдзень
Іна Студзінская пасля 

вызвалення паведаміла, што 
яна, пратэстуючы, галадала 
больш за тыдзень, ніводнага 
допыту не было, працэсуальнага 
статусу яна не мае, ніякага 
абвінавачвання ёй не выставілі. 
Перад вызваленнем яна падпісала 
паперу аб яўцы. Прынцыпова 
адмовілася падпісваць паперу аб 
невыдаванні.

“І ў турме можна выжыць. 
Але нары былі цвёрдыя, матраца 
і падушкі не далі, да чацвярга я 
была ў тым жа адзеньні, у якім 
забралі. Абмылак быў за шчасце. 
Я галадала ў знак пратэсту, пера-

дачу мне перадалі ў чацвер, але 
яе з’елі сукамерніцы. Я піла ваду. 
Было фактычна катаванне святлом 
– гарэлі ўвесь час тры яркія лямпы 
– і гучнай музыкай: уключалі гімн 
і песні “Саня астанецца с намі”, 
“Любімую не аддаюць”; але і было 
дзве песні ў выкананні Данчыка”, – 
распавяла Іна Студзінская.

Учора раніцай таксама 
вызвалілі журналіста 

«Белсата» Ігара Ільяша
Журналіст тэлеканала «Белсат» Ігар Ільяш  

пасля 10 сутак зняволення.
Ігар Ільяш – журналіст, 

які спецыялізуецца на 
расследаваннях, аўтар кнігі 
«Беларускі Данбас» і муж 
палітзняволенай журналісткі 
Ка ц ярыны Андрэева й 
(Бахвалавай). Яго затрымалі 16 
ліпеня, толькі праз чатыры дні да 
яго дапусцілі адваката.

23 ліпеня стала вядома, што 
Ільяш з’яўляецца падазрава-
ным паводле ч.1 арт.342 КК 
(“Арганізацыя і падрыхтоўка 
дзеянняў, што груба паруша-
юць грамадскі парадак, альбо 
актыўны ўдзел у іх”).

***
За кратамі па-ранейшаму 

застаюцца дзясяткі прадстаўнікоў 
незалежных СМІ Беларусі.



22 Б Е Л А Р У С Ь http://www.nv-online.info
27 ËIÏÅÍß 2021 ã.

АТЫ-БАТЫ

667
За статусам бежанцаў  

да польскіх улад у 
першай палове 2021 года 
звярнуліся 667 беларусаў.

Хай бы гісторык 
Марзалюк напісаў  

аб трагедыі  
ў Докшыцах і Азарцах

Суд у Чэхіі асудзіў беларуса  
на 21 год турмы за ўдзел у вайне  

ў Данбасе

Егор ЛЕБЕДОК:

«Всё, что здесь 
происходит,  

меня не пугает и  
не напрягает»

Заведующий лабораторией в ГНПО «Оптика, оптоэлектроника и лазерная техника»,  
автор популярного телеграм-канала о военной и информационной безопасности Беларуси  

Егор Лебедок сообщил, что его призывают на военные сборы.
«Народная Воля» уточнила, готов ли морально популярный военный эксперт снова пойти в армию.

– Егор, почему вдруг именно вас на сборы 
позвали? Настроены снова отправиться на 
армейскую практику?

– Готов, конечно! Я же военнообязанный. 
Думаю, в сентябре-ноябре заберут – пока не 
понятно, когда точно. Сейчас медкомиссию 
прохожу. Но это плановые сборы, ничего 
экстраординарного я здесь не вижу. Часть 
моих однокурсников, которые не служили, 
еще прошлой осенью забирали на такие учеб-
ные сборы – они прошли переподготовку по 
новым специальностям.

– Месяц в армии?
– 25 дней. У политолога Артема Шрайбмана 

тоже были плановые сборы – минувшей осе-
нью гребли всех подряд. В военкоматах никто 
никого не выделяет персонально. Им вообще 
без разницы, кто ты и что. Выбирают канди-
датов из тех, кто подходит по возрасту, по раз-
ряду запаса, по специальности. В моем случае, 
например, от военкомата надо пять человек 
отправить, но отобрали восемь. Кто-то, воз-
можно, отсеется на медкомиссии. А в других 
военкоматах, может, наоборот, некомплект.

Есть у нас проверочные сборы, когда при-
зывают в часть для развертывания, для про-
ведения каких-то учений. А есть учебные сбо-
ры (туда и меня собираются направлять) – это 
просто в Военной академии сидишь и полу-
чаешь, условно говоря, новую специальность 
и новые знания.

– Вы же в армии служили?
– Да, в артиллерийских войсках.
– В последнее время вас начали частенько 

вспоминать в некоторых провластных теле-
грам-каналах: мол, что за военный эксперт 
такой-сякой? Не боитесь столь пристально-
го внимания к своей персоне? Смотрю, вам 
даже комментаторы в «Фейсбуке» пишут: 
мол, как-то беспокойно за вас…

– А чего бояться? Мы же в Беларуси живем, 
если бояться, то можно либо шизануться, 
либо податься в эмиграцию.

Всё, что здесь происходит, меня не пугает и 
не напрягает. Я прекрасно понимаю, что будет 
еще хуже, но меня это не страшит, как всех 
остальных.

– Многие действительно теперь живут в 
состоянии непроходящего напряжения и 
стресса.

– Это глупо, потому что напряжение будет 
только нарастать. Нужно просто понять, где 
ты живешь, что может тебя ждать, и рассла-
биться.

– А почему вы думаете, что дальше будет 
только хуже?

– А вы разве видите какие-то симптомы 
улучшения? Я не вижу. Всё – как у Оруэлла 
написано: репрессии ради репрессий, пытки 
ради пыток, власть ради власти. И это уже 
не метафора, а точное описание сути таких 
режимов, как белорусский.

– Тысячи белорусов за последнее время 
уехали из страны, опасаясь репрессий. Вы 
для себя рассматриваете возможность рело-
кейта?

– Конечно, нет! Я уже сказал, что не уеду. 
Нужно же и мужество иметь, а то попривы-
кали съезжать…

Я понимаю еще тех, кому действительно 
угрожают, а тут смотришь по соцсетям – 
некоторые в какой-то непонятной истерике 
уезжают: ай-яй, со мной тут такое могут сде-
лать!.. Ну посадят и посадят – не ты первый, 
не ты последний.

– У вас дети есть, жена?
– Нет. Мне в этом смысле, конечно, проще. 

Я понимаю, что семья – это дополнительный 
фактор риска.

– Егор, а сколько вам лет?
– 39.
– А почему не женаты?
– Да не срослось как-то раньше. А сейчас 

я больше рисковый, чем завидный жених… 
(Смеется.)

– У многих сегодня упадническое настро-
ение, а вы бодры, шутите. Прямо вне мейн-
стрима!

– Мне кажется, беда в том, что нас вос-
питывали на русских сказках, где все ждут 
какого-то чуда. Вот и у нас некоторые ждут 
чуда – то на план «Перамога» надеются, то на 
«День икс», то на выборы. Все это чушь!

Работа и терпение – вот что нужно для 
достижения цели. Это то, что испокон веков 
было свойственно белорусам. И тогда плевать, 
что происходит вокруг. Эмоциональная чер-
ствость белорусов – это, наоборот, большой 
плюс. А все сейчас повторяют: ой-ёй, ничего 
не получилось! И эта дурацкая депрессия 
всё как раз и портит. Люди не понимают, что 
каждый день нужно делать какие-то мелкие 
шаги, идти к своей цели, работать. А не наде-
яться на чудо, на Байдена или еще какого-то 
лидера. Делайте простые вещи. Например, 
перетяните одного «ябатьку» на свою сторону. 
И это уже будет маленькая победа!

– У белорусского барда Дмитрия 
Бартосика как раз есть об этом строки в пес-
не: «Я спаць кладуся з дзевачкай прастой, а 
прасынаюся са шчырай беларускай». Вы об 
этом?

– Да, это отличный подход!
Но у многих в головах всё равно надежда 

на какие-то планы, лидеров. Хрен пойми на 
кого белорусы надеются, только не на себя! И 
еще вот эта привычка: если режим не побеж-
ден до сегодняшнего дня, значит, всё пошло 
прахом. И вот это нытье транслируется сегод-
ня кругом, и получается, что иррациональ-
ному страху и панике подвержено слишком 
много людей. Это как вирус. Такая ситуация, 
между прочим, выгодна власти.

– До конца не ясно, чего пытаются 
добиться репрессиями. Как вам идея пере-
говоров с властью?

– А никаких переговоров не будет. 
Переговоры – это капитуляция. На другие 
переговоры никто не пойдет. А когда всех раз-
дербанят, то и переговоров никаких не надо 
будет. Надо понимать психологию чиновни-
ков. Любая либерализация для Лукашенко 
сегодня – это прямая угроза, поэтому и 
бомбят все медиа, аналитиков и прочих. Он 
понимает, что вертикаль пошла шататься. 
Ведь чиновники тоже читают альтернатив-
ные медиа, умеют думать. Вот даже недавнее 
выступление на совещании с работниками 
МИДа, где Лукашенко заявляет дипломатам: 
«Или вы с народом, страной, президентом, 
или такие кадры стране не нужны…» Это не 
просто так было сказано.

Некоторые не понимают, что основное 
разложение идет в системе власти. Процесс, 
может, медленно, но идет. Поэтому я и гово-
рю: сегодня каждый должен делать то, что 
может. Перетянуть на свою сторону «ябать-
ку». Рассказывать то, что происходит, тем, 
кто мало интересуется политикой. Больше ни 
от кого ничего не требуется. Но поскольку в 
голову вбивается, что это всё равно ничего 
не меняет, то никто ничего не делает и все 
вокруг депрессуют.

Терпение – это то качество, которое всег-
да было присуще белорусам. Не зря же гово-
рили: «Памірай, а жыта сей». Что бы ни про-
исходило – надо идти вперед! Это кажется, 
что это какая-то тупая философия, но на 
самом деле это основа побед. Капля камень 
точит.

– И раньше в некоторых семьях были 
разлады из-за политики, а сейчас так осо-
бенно. Ваши родные в этом смысле вас под-
держивают?

– Мой отец умер, а мама раньше пыталась 
меня переубедить в каких-то вещах, а сейчас 
сама понимает, что не надо молчать, иначе 
только хуже будет.

Марина КОКТЫШ.

Указ о призыве  
на срочную 

военную службу  
в августе–ноябре 

уже подписан
В августе–ноябре 2021 года на сроч-

ную военную службу и службу в резерве 
призовут граждан Беларуси мужского 
пола, которым ко дню призыва исполни-
лось 18 лет и которые не имеют права на 
отсрочку, а также граждан призывного 
возраста, утративших право на отсроч-
ку, – в целях поддержания боевой готов-
ности Вооруженных Сил, других войск 
и воинских формирований.

Одновременно, как сообщает belta.by, 
указом предусматривается увольнение 
в запас военнослужащих срочной воен-
ной службы и резервистов, выслужив-
ших установленные сроки.

ТеМ вРеМенеМ

РЭЗАнАнС

Пасля прачытання артыкула 
Міхася Скоблы «Вайна малаціла 
беларусаў у два цапы – і спераду, і зза-
ду» («Народная Воля» за 1 чэрвеня) і 
мне захацелася сёе-тое ўспомніць з 
часоў мінулай вайны.

У 1943 годзе я, падлетак, жыў 
у мястэчку Докшыцы, што на 
Віцебшчыне. Разам з немцамі тады 
ў нас атабарыліся гэтак званыя 
«радзівонаўцы». Іхні камандзір бела-
рус Уладзімір Гіль-Радзівонаў быў 
падпалкоўнікам Чырвонай Арміі. 
Трапіўшы ў нямецкі палон, ён, як 
і рускі генерал Уласаў, згадзіўся 
супрацоўнічаць з гітлераўцамі. Праз 
пэўны час зразумеў, што вайну немцы 
не выйграюць, трэба неяк ратавацца. 
Звязаўся з партызанамі, дамовіўся, што 
«радзівонаўцы» здадуць ім Докшыцы.

У выніку партызаны ўзялі 
мястэчка без вялікіх страт, немцаў 
пастралялі. Але потым дзейнічалі 
зусім не як вызваліцелі. За два дні і 
ноч партызаны абрабавалі мястэч-
ка, забралі ў людзей шмат маёмасці. 
На маіх вачах адзін з партызанаў 
сцягнуў з бацькі боты і верхнюю 
вопратку. Пасля рабункаў «народ-
ныя мсціўцы» ўчынілі падпал. Згарэў 
драўляны касцёл, а  вось мураваная 
царква ацалела.

На гэтым партызаны не спыніліся. 
Некаторых местачкоўцаў забілі 
без суда і следства. Помню, што 
застрэлілі нашых суседзяў – Ляговіча 
і Квачонка (у Ляговіча засталіся дзве 
маленькія дачушкі – Хрысціна і 
Данута, мы потым разам раслі). Была 
цалкам знішчана сям’я вядомага ў 
мястэчку натарыуса (прозвішча, на 
жаль, не памятаю). Пасля рабункаў 
і забойстваў партызаны сышлі ў лес.

На другія суткі з Глыбокага (30 
вёрст ад Докшыцаў) прыехалі немцы. 
Жыхарам мястэчка было загадана 
сабрацца на плошчы. Усе чакалі сама-
га горшага, але гітлераўцы чамусьці 
злітаваліся. Пазней людзі гаварылі, 
што пасля партызанскага нападу 
выжыў адзін немец і расказаў сваім 
супляменнікам, што местачкоўцы не 
вінаватыя. Такім чынам ён выратаваў 
нас ад пагібелі.

Пасля трагедыі ў Докшыцах мне 
давялося жыць у бабулі на хутары, 
які знаходзіўся каля вёскі Дзегцяры 
(сёння ў Крыпульскім сельсавеце 
Докшыцкага раёна). На хутары я 
таксама наглядзеўся, што вытваралі 
некаторыя партызаны. Апісаць 
словамі немагчыма, што бачылі мае 
вочы...

Паміж Докшыцамі і чыгуначнай 
станцыяй Параф’янава знаходзілася 
вялікая вёска Азарцы. На ўездзе ў 
вёску партызаны яўна з правака-
цыйнай мэтай заклалі міну, на якой 
падарваўся нямецкі аўтамабіль. 
Гітлераўцы акружылі Азарцы, усіх 
жыхароў забілі, а вёску спалілі дат-
ла. Яна так і не аднавілася. Скажыце, 
партызаны не ведалі, што з-за адна-
го ці двух фашыстаў пацерпіць 
уся вёска? Ведалі, але такім чынам 
яны разлічвалі, у адпаведнасці 
інструкцыяй з Масквы, “падняць 
дух супраціўлення” насельніцтва 
ўсёй акругі. І на маё разуменне, у 
знішчэнні ні ў чым не павінных 
людзей аднолькава павінны як тыя, 
хто, знаходзячыся ў Маскве, кіраваў 
партызанскім рухам на тэрыторыі 
Беларусі, так і фашысты, якія 
акупіравалі наш край і змагаліся з 
партызанамі.

Праўда пра ваенныя падзеі ў 
Докшыцах і Азарцах да гэтага часу 
нідзе не апублікавана. А шкада. Хай 
бы гісторык Ігар Марзалюк, які часта 
выступае па тэлебачанні, расказаў 
людзям, што часам вытваралі нека-
торыя партызаны, якіх усіх без раз-
бору гераізуюць афіцыйныя СМІ. Не, 
я згодны з тым, што ў большасці 
сваёй удзельнікі партызанскага руху 
заслугоўваюць гонару і павагі, але ж 
нельга замоўчваць і пра тое, што з-за 
бязглуздых дзеянняў некаторых з іх 
многім мірным жыхарам давялося 
заплаціць сваімі жыццямі.

Мне ўжо пад дзевяноста гадоў, 
жыццё падходзіць да фінішу. Не 
хацелася б, каб праўда пра трагічныя 
падзеі ў Докшыцах і Азарцах сышла 
са мной на той свет…

Барыс СТАРЫКЕВІЧ.
Мінск.

веРДЫКТ

Апеляцыйны суд у Чэхіі асудзіў 
41-гадовага беларуса Аляксея 
Фадзеева на 21 год турмы за ўдзел 
у вайне на ўсходзе Украіны на баку 
прарасійскіх сепаратыстаў. Ён прыз-
наны вінаватым у тэрарызме. Пра 
гэта паведамляе Novinky. cz.

Фадзееў шмат гадоў жыве ў Чэхіі. 
З кастрычніка 2014-га па травень 
2016 года ён неаднаразова выязджаў 
у Данбас з мэтай падтрымкі 
сепаратысцкіх груповак і служыў 
ва ўзброеных сілах аднаго з 

сепаратысцкіх утварэнняў.
Суд першай інстанцыі асудзіў яго 

за гэта на 4,5 года пазбаўлення волі. 
Тады суддзя палічыла, што Фадзееў 
не прымаў удзел у баях і вёў толькі 
дапаможную працу. Аднак пракура-
тура абскардзіла гэтае рашэнне.

Абарона беларуса настойвала, што 
з яго трэба зняць абвінавачанні, бо 
ён, як сцвярджаецца, не ўдзельнічаў 
у баях на перадавой. Сцвярджалася, 
што Фадзееў паехаў ва Украіну для 
абароны мірнага насельніцтва.

ЛiчБА



33 Б Е Л А Р У С Ь http://www.nv-online.info

27 ËIÏÅÍß 2021 ã.

ДРАМА

Бацька малалетняга палітвязня Мікіты 
Залатарова нарэшце атрымаў спатканне 
з сынам. Гэта адбылося  пасля другога 
суда над падлеткам. Гомельская Феміда 
прызнала Мікіту вінаватым у «гвалце» над  
ахоўнікамі СІЗА і пакарала паўтара гадамі 
зняволення ў выхаваўчай калоніі. Апроч 
таго, хлопец мусіць сплаціць пацярпе-
лым маральную шкоду – тысячу рублёў на 
дваіх.

– Нягледзячы на ўсё, сын трымаецца 
бадзёра, -- кажа Міхаіл Лапуноў, бацька 
Мікіты. -- Але ў СІЗА да яго чапляюцца, 
спрабуюць справакаваць. Ён хоча хутчэй 
патрапіць у калонію. Таму апеляцыю на 
апошні прысуд пісаць не будзем. Няма 
сэнсу. Мікіта змучаны камерным рэжымам 
і канвойнымі – рыхтуем яго зараз да этапу 
ў калонію.

«Не гвалт, а супраціўленне»
14 ліпеня суд Цэнтральнага раёна Гомеля 

другі раз асудзіў хворага на эпілепсію  пад-
летка Залатарова.  Гэтым разам на падставе 
артыкула 364 Крымінальнага кодэкса. 

Што ж такога крымінальнага зрабіў у 
СІЗА невысокага расточку падлетак, прыз-
наны праваабарончымі арганізацыямі 
палітнявольнікам?

Следчы Шкрабаў з гарадскога аддзела 
СК пісаў у пастанове: «21 сакавіка ў праме-
жак часу з 11:30 да 12:30 Залатароў, будучы 
ў службовым кабінеце псіхалагічнай служ-
бы, у катэгарычнай форме адмовіўся выкон-
ваць законныя патрабаванні супрацоўнікаў 
установы – прайсці ў камеру № 103, у 
выніку чаго супрацоўнікі Лучкін і Хацкоў 
прымянілі да яго фізічную сілу і вывелі ў 
калідор трэцяга паверха».

Аднак непаўналетні Залатароў, адзна-
чаецца ў абвінавачванні, перашкаджаў 
законнай дзейнасці службоўцаў. Хлопец 
зрабіў падножку Лучкіну, у выніку чаго той 
зваліўся на падлогу. Калі Лучкін падняўся, 
Залатароў «схапіў яго за валасы і шыю, 
прычыніўшы тым самым боль і пабоі».

Апроч таго, лаяўся і пагражаў гвалтам 
намесніцы начальніка ізалятара Таццяне 
Хаўбок. На судзе супрацоўніца абуралася: 
яна ўсё ж такі падпалкоўнік, намесніца 
начальніка, а Мікіта – малалетка, асуджа-
ны, брыдка абзываўся ды яшчэ пагражаў.

Залатароў на судзе не адмаўляў  віны, 
аднак удакладніў: «Гэта быў не гвалт, а 
супраціўленне. Кепскія словы я казаў на 
эмоцыях».

І дадаў, што да яго ставіліся кепска, 
негуманна з той прычыны, што асуджаны 
па «палітычных» артыкулах. Ён хварэе на 
эпілепсію, а таблеткі давалі не рэгулярна, 
іншы раз толькі тады, калі была магчы-
масць непасрэдна звярнуцца да медыка. 
Да таго ж адзін сядзеў  у камеры каля двух 
месяцаў. І баяўся: пачнецца прыступ, хто 
дапаможа?

– Калі адзін сяджу, мяне пачынае 
«падрываць», – прызнаваўся Мікіта.

Прэлюдыя інцыдэнту, паводле распове-
ду Залатарова, такая. 20 сакавіка ён прасіў 
праз «калідорнага», каб яму падсялілі нар-
мальнага сукамерніка. Апроч таго, каме-
ру 103, у якой Мікіта знаходзіўся, з-за 
няспраўнай сантэхнікі заліло «па костач-
ку» вадою і  нават нечыстотамі. Прынамсі, 
так сцвярджаў падлетак. 

Мікіту завялі на «боксы», а потым 
даставілі да псіхолага Зіновіча. У яго 
кабінеце падлетак правёў ноч, а на раніцу 
заўпарціўся вяртацца ў сваю ранейшую 
камеру, дзе «брудна» і «поўзаюць прусакі». 

Паўшчуваць і наставіць  падлетка на 
спакойны лад  прыходзіла Таццяна Хаўбок 
і начальнік СІЗА Рубанаў. Але Мікіта не 
хацеў вяртацца ў камеру,  лічачы, што з яго 
здзекуюцца. 

Намесніца начальніка Хаўбок, у сваю 
чаргу, казала на судзе, што Мікіта сам 
разліваў ваду, бо раззлаваўся, што бацькі 
не прывезлі перадачу, якую нібыта меліся 
даставіць яму ў суботу, 20 сакавіка.  А 
не падсялялі да падлетка таму, што ён 
«канфліктны», схільны «да агрэсіі», 
не ўжываецца з сукамернікамі. Пра 
канфліктнасць падлетка гаварыў і Лучкін, 
таму, маўляў, і напарніка давялося 
перавесці з камеры ў іншую.

– Ага, падсялілі да мяне нейкага «пед...
ка», ён жа сваімі прычындаламі круціў. І 
чаму я павінен з такімі «кукарэкушкамі» 
сядзець? – тут жа адрэагаваў падлетак.

Вынеслі з кабінета псіхолага
Паколькі Мікіта і па патрабаванні 

начальніка СІЗА не хацеў вяртацца ў камеру 
103,  той выклікаў ахоўнікаў Лучкіна і 
Хацкова.  Яны пад рукі вынеслі Залатарова 
з кабінета. Мікіта супраціўляўся, лаяўся. 
Яму сталі закручваць рукі. Падлетак 
крычаў, вырываўся, брыдкасловіў.

– Я хацеў вызваліцца, каб руку не 
заломвалі: было балюча. Хацеў, нармальна 
ўсё вырашыць, – сцвярджаў  невялічкага 
росту падлетак, якога цягнулі, па яго ж 
словах, «здаравенныя дзядзькі».  

У такой сумяціцы Залатароў і зрабіў 
падножку Лучкіну. Апошні кажа, што 
наўмысна.  Мікіта сцвярджае, што выпад-
кова, у запале, бо «не цяміў, што рабіў».  
Ахоўнік упаў па падлогу разам з падлет-
кам. 

Залатароў заяўляў на судзе, што і ўдараў 
ніякіх ён не наносіў Лучкіну, за адзен-
не і валасы не хапаў, а толькі ў валтузні 
пальцамі «зачапіў маску, і яна зляцела».

Пра муху і крыўду
Праз падзенне ў Лучкіна выпаў 

індывідуальны відэарэгістратар. Яго пад-
няла Таццяна Хаўбок і стала працягваць 
здымкі. Паўплывала гэта на Мікіту ці 
не, але і на яе адрас падлетак  адпусціў 
пару зусім не ласкавых слоў, ды яшчэ з 
пагрозамі: «Выйду, спалю!». 

На судзе прыгадаў, што  Хаўбок  груба 
размаўляла з ім у кабінеце псіхолага. Калі 
ў судзе дэманстравалі відэа інцыдэнту, 
падлетак раз-пораз наіўна ўсміхаўся. 
Выглядала, што пацяшаўся: яму не солад-
ка, але і ён у даўгу не застаўся.

– Каб  я хацеў каму сапраўды 
нашкодзіць, то ў камеры хапае ўсякіх 
жалезак, не закручаных гаек... Я добры 
чалавек. Я муху не пакрыўджу, калі да 
мяне нармальнае  стаўленне, – запэўніваў 
на завяршэнне Мікіта.

Канешне, ахоўнікі перад камерай 103 
усё ж скруцілі падлетка, надзелі кайданкі 
і прыціснулі яго галаву  да падлогі. Потым 
паставілі яго да сцяны і хвілін праз дзе-
сяць завялі ў камеру.

«Хіба сябе на органы прадаць?» 
Таццяна Хаўбок і Мікіта Лучкін 

як пацярпелыя супрацоўнікі СІЗА 
выставілі абвінавачанаму падлетку кам-
пенсацыю маральнай шкоды – па тыся-
чы рублёў для кожнага. Паколькі 
Залатароў непаўнагадовы, то кампенса-

цыя аўтаматычна кладзецца на бацькоў. 
Пачуўшы пра згаданую суму, маці падлет-
ка Лілія Залатарова (яна ў судзе і законны 
прадстаўнік сына) у чарговы раз заплакала.

– Я страціла працу, у мяне няма такой 
сумы. Хіба сябе на органы прадаць? – уго-
лас пыталася Лілія Эдуардаўна.

Суддзя Віктар Казачок зменшыў напа-
лову суму кампенсацыі  супрацоўнікам 
ізалятара і на шэсць месяцаў у параўнанні 
з запытам дзяржабвінаваўцы з пракурату-
ры – тэрмін  пакарання Мікіты няволяй.

Бацька Мікіты, каментуючы чарговую 
крымінальную справу супраць сына,  не 
здзіўляецца яго нястрыманым паводзінам. 

– Не дзіва, што сын там нешта 
крычаў ды лаяўся. Ён ведае, што сядзіць 
несправядліва, незаконна. За што яго было 
яшчэ раз судзіць? Яго ўтрымліваюць як 
закладніка. І што ён  павінен гаварыць: 
«Дзякуй», «Выбачайце»? Тое, што яму не 
даюць рэгулярна патрэбныя прэпара-
ты, можа скончыцца плачэўна. У такой 
сітуацыі ў сына наогул мяняецца псіхіка. 
Уявіце, ён амаль год сядзіць у бруднай 
цёмнай камеры. Яны яго гнятуць, а ён  не 
маўчыць. Не кожны дарослы такое вытры-
мае, – кажа Міхаіл Лапуноў. 

З улікам змен у заканадаўстве падлетку 
пералічаны тэрмін, які ён правёў у СІЗА да 
суда (дзень у СІЗА за два дні ў калоніі для 
непаўналетніх), і ў выніку Залатароў будзе 
сядзець яшчэ 4,5 года. 

«Кактэйль Молатава», якога не было 
Нагадаем, што сёлета  ў лютым суд-

дзя Цэнтральнага раёна Дзмітрый Дэбой 
пакараў падлетка Залатарова 5 гадамі 

пазбаўлення волі ў выхаваўчай калоніі за 
«масавыя беспарадкі» ў жніўні 2020 года 
і супраціў міліцыі з выкарыстаннем «как-
тэйлю Молатава», хоць ніякіх «кактэйляў» 
і наогул чаго-кольвечы падлетак у бок 
міліцыі не кідаў.

Міліцыя затрымала Мікіту 11 жніўня 
мінулага года дома, калі бацькоў не было. 
Быў толькі старэйшы брат. Вывелі 16-гадо-
вага падлетка ў адных майтках. Суседзі 
абурыліся, сарамацілі міліцыянтаў. І толькі 
пасля гэтага хлопцу дазволілі адзецца.

«Мікіту забралі раніцай, а вечарам ён 
апынуўся ў рэанімацыі абласной дзіцячай 
бальніцы на вуліцы Жаркоўскага», – 
распавядаў у жніўні бацька Мікіты.

На сваю бяду падлетак увечары 
10 жніўня паехаў у цэнтр горада, дзе 
праходзілі пратэстныя маршы супраць 
фальсіфікацыі  выбараў і гвалту сілавікоў. 
У тралейбусе ўбачыў Леаніда, якому пры-
яцель Мікіты даводзіцца пляменнікам – 
той ехаў у цэнтр зняць «крутое відэа» для 
сайта «ЧП Гомель», а Мікіта з прыяцелем 
– падзівавацца. 

На цэнтральнай плошчы амапаўцы 
ўжо разганялі пратэстоўцаў, і хлопцы 
разбегліся. Знайшліся аж на праспекце 
Леніна. Там да іх далучыўся Дзмітрый, 
25-гадовы жыхар Добруша. Неаднаразова 
быў судзімы, прыехаў у Гомель і меў бутэль-
ку з гаручай вадкасцю. Акурат Дзмітрый, 
як выявілася на судзе, і кідаў бутэльку (па 
версіі следства – «кактэйль Молатава»)  у 
бок міліцыянераў, калі тыя выскачылі з 
мікрааўтобуса, каб «зачысціць» праспект 
паблізу вакзала. Бутэлька не ўзарвалася, 
бо ў ёй не было кнота – Дзмітрый наогул 

нічога не падпальваў.  Ніхто ад той бутэлькі 
не пацярпеў, нікому з міліцыянераў 
нават чаравікі не запырскала. Гэта было 
ўстаноўлена на судзе. 

Паводле матэрыялаў следства, экспер-
тыза выявіла на аскепках шкла разбітай 
бутэлькі  сляды бензіну і мінеральнага 
масла. Аднак эксперты не ўказалі, што 
бутэлька была “прыведзена ў дзеянне”. У 
абаронцаў фігурантаў справы наогул узнік 
вялікі сумнеў, што кінутую Дзмітрыем 
бутэльку з вадкасцю можна прыраўняць ці 
аднесці да “кактэйлю Молатава”. 

Адвакатка, якая абараняла ў судзе 
дабрушаніна Дзмітрыя, адкрыта заявіла, 
што нават  з боку яе падабароннага не было 
ўзброенага супраціву прадстаўнікам ула-
ды, якім, паводле следства, “стала кіданне 
бутэлькі з вадкасцю ў бок супрацоўнікаў 
міліцыі”. Чаму? Няма спраўджаных 
доказаў, што бутэлька – сапраўды “как-
тэйль Молатава”.  Абвінавачванне цалкам 
пабудавана на дапушчэннях і здагадках, і 
асабліва гэта бачна на прыкладзе прэтэнзій 
да Мікіты Залатарова.

Ніяк не зафіксаваны ў крымінальнай 
справе і масавыя беспарадкі. Ні воклічаў, 
ні фаераў, ні шэсцяў, ні перашкодаў руху. 
Наадварот,  гараджане спыняюцца на 
сігналы святлафораў, звыкла ездзіць па 
вуліцах транспарт.

Але міліцыянты даклалі ў «дзяжурку», 
што быў «кактэйль Молатава». Леаніда 
затрымалі, высветлілі, што ён тэлефанаваў 
Залатарову ў пошуках пляменніка.

Назаўтра затрымалі Залатарова. 
Следства стала раскручваць крымінальную 
справу пра «гвалт у дачыненні міліцыі» 
з прымяненнем  «кактэйлю Молатава». 
Выглядала, што і ў Мікіты была бутэль-
ка з нейкай вадкасцю, якую ён выкінуў 
у сметніцу па дарозе дадому. Ніхто той 
бутэлькі не знайшоў і не даследаваў. Тым 
не менш,  падлетка разам з іншымі двума 
фігурантамі абвінавацілі ў актыўным удзе-
ле ў «масавых беспарадках» і «супраціве 
міліцыі»  з прымяненнем «кактэйлю 
Молатава». 

Суд адмераў  Залатарову  5 гадоў 
выхаваўчай калоніі. Старэйшыя фігуранты 
гэтай справы атрымалі яшчэ болей: Леанід 
– 6 гадоў няволі,  Дзмітрый – 8. 

Пасля абвяшчэння прысуду Мікіта 
ўпаў у істэрыку, кінуўся на краты судо-
вай «клеткі» з крыкам: «Выпусціце мяне 
адсюль!».

Закладнік несумленных выбараў
Бацькі Мікіты  Лілія Залатарова 

і Міхаіл Лапуноў перакананы: сын не 
сядзеў бы ў СІЗА і наогул не было б 
падобных  судоў, калі б у краіне былі 
справядлівыя выбары.

– Наш Мікіта не злачынца, ён  закладнік, 
– не перастае паўтараць Міхаіл Рыгоравіч.  

А пачалося ўсё на тле пратэстаў 
супраць несумленных выбараў. Мікіту 
схапілі, абвінавацілі ў кіданні «кактэй-
лю Молатава», білі. Падлетак, хворы на 
эпілепсію, апынуўся ў рэанімацыі. Потым 
знайшоўся іншы чалавек, які сапраўды 
кідаў бутэльку з нейкай вадкасцю. 

– На той час Мікіта сядзеў у ізалятары 
ўжо два месяцы, – зазначае Лапуноў. – 
Сына трэба было вызваляць. Але хто возь-
ме на сябе адказнасць за тое, што дзіця 
сядзіць  за кратамі  ўжо два месяцы, што з 
яго здзекуюцца, не даюць патрэбных лекаў? 
Гэта ж параза ўсёй прававой сістэмы, якой  
«не да законаў». 

Міхаіл з Ліляй  перакананы, што сын 
не ў СІЗА мусіць сядзець, а лячыцца ў 
бальніцы, вучыцца ў дзевятым класе, а не 
засвойваць у нялюдскіх  умовах  «турэм-
ныя ўніверсітэты».

– Калі б выбары ў краіне былі 
сумленнымі, дэмакратычнымі,  – дадае  
Міхаіл Лапуноў, – ніхто б не пацярпеў, не 
было б паламаных лёсаў беларускіх грамад-
зян. Ніхто б не памёр, не ляжаў у шпіталях, 
не сядзеў бы ў турмах. І эканоміка  мела б 
развіццё. Цяпер  маем трагічныя наступ-
ствы.

І ў словах бацькі падлетка свая сярмяж-
ная праўда.

Анатоль ЛІПСКІ. Фота аўтара.

«Я муху не пакрыўджу, калі  
 да мяне нармальнае стаўленне…»

Гісторыя малалетняга палітвязня Мікіты Залатарова, двойчы судзімага пасля выбараў 

Бацькі 
Залатарова. 

Мікіта Залатароў у судзе  
Цэнтральнага раёна. 
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П О Ш т А

КалОНКа 
алЕСя НяЎвЕСя

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГаЗЕта–ЧытаЧ

пРаШУ СлОва!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КаРтИНа жИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

На ЗаМЕтКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

МНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НаБОлЕлО!

ЕСть вОпРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛЬНИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

лИЧНый Опыт

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

Застацца можна 
без кватэры, 
хаця і грошай  
да халеры
У Кобрыне сямейная пара 10 
гадоў прадавала адну і тую ж 
кватэру. У каго ўзялі 5 тысяч 
рублёў задатку, у каго – яшчэ 
больш… У апошні момант 
“прадаўцы” знаходзілі прычы-
ну, каб адмяніць здзелку, а гро-
шы не вярталі. Цікава, што пара 
ўвогуле не магла прадаць кватэ-
ру, бо яна была пабудавана пры 
дапамозе льготнага крэдыту.

Калі пад вечар чарку бралі
(Каньяк пілі – не самагон!),
Дык з векавечнымі сябрамі
Дзяліўся радасцю Антон:
– Я зажыву ў кватэры новай –
Купіць збіраюся, сябры!
Яна на вуліцы Садовай
У доме нумар сорак тры.
Ва ўсякім разе пазаўчора
Аддаў задатак прадаўцам…
Узнёслы водгук ад Рыгора:
– І я ж куплю кватэру там!
Жытло вялікага памеру,
І надта ж месца па нутру.
Занёс таксама за кватэру
Задатак я гаспадару.
Калі аформім мы паперы,
Падпішам іх праз нейкі час,
Я стану ўласнікам кватэры!
Здзівіў жа канчаткова Стас,
Калі паведаміў з імпэтам:
– Сябры, паверыце ці не,
Але таксама ў доме гэтым
Кватэра з’явіцца ў мяне.
Мы дваццаць год ажно  
      з “паловай”
Збіралі грошы пакрысе,
І заўтра ў дом, што на Садовай,
Задатак жонка панясе.
Дык то ж, сябры, такое дзіва,
Што хоць вушам сваім не вер!
Хадзіцьмем разам мы на піва – 
Лічы, суседзі ўжо цяпер.
Яны натхніліся, вядома,
І парашылі як адзін:
– А пойдзем мы, сябры, да дома,
Свае кватэры паглядзім!
Зірнуць адным, як кажуць, 
  вокам
Дазволяць нам гаспадары!
Зігзагамі, няцвёрдым крокам
Да дома рушылі сябры.
Антон, канешне,  
 першым крочыў –
Ён вёў у хеўры гэтай рэй.
Ва ўсіх на лоб палезлі вочы,
Калі спыніўся ля дзвярэй.
Сказаў:
– Вось тут я жыцьму з часам
Ужо з наступнае зімы.
Усклікнулі Рыгор са Стасам:
– Дык тут жа будзем жыць і мы!
Пасля нядоўгае разборкі
Застылі ў ступары, калі
Яны зрабілі вывад горкі,
Што іх “на грошы развялі”.
Нагамі грукаталі ў дзверы,
І чуўся іхні гнеўны крык,
Ды быццам вымерлі ў кватэры –
Ніхто ім дзверы не адкрыў,
Таму і не дайшло да бойкі.
Шукаць ім праўду трэба дзе?
Пайшлі ахвяры (не апойкі!)
У міліцэйскі райаддзел.
А там намёк зрабілі тонка:
Такіх, як вы, не два, не тры;
Даўно махляраць муж і жонка –
Кватэры той гаспадары.
І мы паціху шыем справу,
І неўзабаве будзе суд.
І ўсё часцей такую яву,
На жаль, мы назіраем тут…
                   ***
Займець не здолелі ахвяры
Закутак, так бы мовіць, свой.
Затое для сямейнай пары
Прытулкам, можа,  
 стануць нары –
Усё-ткі дах над галавой.
Прывёў я гэты прыклад яркі,
Каб зналі малады й стары,
Як іх ашукваюць махляркі
І прайдзісветы-махляры.
Іх развялося да халеры!
Дык варта запісаць на лбе:
Не кожнаму давайце веры!
Парою нават і сабе…

ЯГО ЗЯМНы СлеД
1

Два гады таму ў Брэсце выйшла 
кніга вершаў на беларускай і рускай 
мовах Аляксандра Кавальчука 
«Всё, что осталось за кадром». Так 
сталася, што гэтае выданне аўтару 
не давялося ўзяць у рукі: яно ака-
залася пасмяротным. Шкада! Алесь, 
як мы, літаратары, усе яго называлі, 
безумоўна, парадаваўся б і, пэўна, з 
новым, прыўзнятым, настроем нат-
хнёна ўзяўся б за пяро.

Зборнік шчодра аздоблены 
ілюстрацыямі знакамітага брэсцка-
га мастака Аляксандра Алонцава. 
Душой відушчы майстар стварыў 
каларытны блакітна-сіні колер для 
вокладкі, намаляваўшы ўнізе якар 
з неадрыўнымі ад яго літарамі імя 
і прозвішча – А.К. З якарам адмыс-
лова скрыжаваў высокае гусінае 
пяро... Усё вельмі дарэчы, бо аўтар 
кнігі распачаў сваю творчасць якраз 
на флоце, дзе ажно пяць гадоў 
адслужыў мараком-падводнікам. 
А якар свайго жыцця ён кінуў 
на радзіме. Помніцца, Алесь, калі 
вярнуўся з войска, чытаў у рэдакцыі 
«Зари над Бугом» свае вершы, у якіх 
чулася дыханне мора і супраць-
стаянне грознай марской стыхіі з 
боку смелых і моцных духам люд-
зей. Завяршаючы гаворку пра вон-
кавы выгляд кнігі, скажу: мастак 
не паскупіўся на фантазію і колеры, 
фарбы, каб арыгінальна аформіць 
усе яе адзінаццаць раздзелаў.

Зборнік А.Кавальчука рыхтавала 
да друку яго дачка Галіна. Яна корат-
ка і выразна, па сутнасці таленавіта 
распавяла пра тое, які быў у яе 
вачах бацька як творца і як сем’янін, 
пра яго глыбокае пачуццё любові 
і павагі да вернай спадарожніцы 
і памочніцы – жонкі Таццяны. 
Галіна сцвярджае: «У тым, што 
кніга ўбачыла свет, немалая заслуга 
мамы». Яна вельмі ахоўна ставілася 
да паэтычнай справы Алеся. Не 
раз выпадкова знаходзіла ў ягоных 
закінутых журналісцкіх нататніках, 
а часам і перад мыццём бялізны ў 
кішэнях кашуль і нагавіц складзе-
ныя ў некалькі разоў аркушыкі з 
вершамі. «Ну вось, ледзь не памы-
ла!..» – усміхалася яна і акуратна 
разгортвала адзін-другі лісток, раз-
гладжваючы іх цёплай далонню. 
Хочацца сказаць: «Дзякуй, Галіна, за 
такую светлую памяць!»

Выданне гэтае абагрэта яшчэ 
адным шчырым сэрцам – сэр-
цам выдатнага паэта і нястом-
нага тэлежурналіста Міколы 
Пракаповіча, які стаўся рэдак-
тарам першай і апошняй кнігі 
А.Кавальчука і аўтарам прадмовы 
да яе. Шматвопытны творца яскрава 
піша пра жыццё, працу калегі, доказ-

на абгрунтоўвае яго двухмоўнасць, 
выказвае сваё ўражанне пра твор-
часць прыбужскага літаратара, пра-
сочвае ў ёй натуральны паварот да 
беларускасці.

Поруч з Міколам не адно 
дзесяцігоддзе Алесь працаваў на 
тэлестудыі. Як трапна выказваец-
ца аўтар прадмовы, «рамантык-
авантурыст, Алесь замахваўся, 
здавалася б, на нерэальныя па 
тым часе праекты і нейкім незра-
зумелым чынам ажыццяўляў іх. Ён 
мог неаднойчы наведаць у Зорным 
гарадку касманаўта-земляка 
Пятра Клімука, сустрэцца з 
землякамі на будаўніцтве Байкала-
Амурскай магістралі». Так, гэта 
быў ініцыятыўны журналіст. І аку-
рат яго некароткія дарогі, нярэдкія 
тэлевандроўкі спрыялі напісанню 
вершаў, па змесце і настроі раман-
тычных.

Дзякуючы Міколу Пракаповічу я 
даведаўся, што Алесь Кавальчук у 
1999 годзе развітаўся з тэлебачан-
нем, набыў хутар з ладным кавалкам 
зямлі і «сваё апошняе дзесяцігоддзе 
правёў самотнікам. Араў і сеяў, 
шчыра радаваўся ўраджаю». Як 
сапраўдны лірык, ён заявіў і пра 
гэтую жыццёвую перамену:

Пакуль жыву – я не шкадую,
Што сам араты і касец.
У прадмове Міколы Пракаповіча 

ёсць такая думка: «Менавіта 
там, на вясковым хутары за 
некалькі дзясяткаў кіламетраў ад 
Брэста, як мне падаецца, да Алеся 
напоўніцу вярнуўся ягоны спад-
чынны Пачатак: разам з бэзавай 
тутэйшасцю, валошкамі на ўзмежку 
жытнёвага поля... У суладдзі з пры-
родай натура набывала цэлас-
насць, а душа – гармонію». Мне 
імпануе, што да Алеся Кавальчука 
прыйшло паўнакроўнае адчуван-
не непаўторнай Бацькаўшчыны 
кожнай тканкаю сэрца і разуменне 
безумоўнай прыналежнасці да яе:

Палі Радзімы!
Перазвон гаёў,
Імшары пушчаў у барвовым золку.
Усё маё. Да кропелькі маё,
Да верасінкі, лісціка, да зоркі.
Адлюстраванае тут цэльнае, 

трывалае пачуццё падмацоўваецца 
яшчэ шэрагам твораў, да прыкладу, 
такімі: «Я захварэў табою, восень...», 
«Старыя гнёзды ў верхавінах дрэў...», 
«Прылашчыцца да ног Беразіна...».
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Алесь Кавальчук у маёй памяці 

– аптыміст. Памятаю яго адчуван-
не гумару, вясёлы і азартны смех, 
прыгожае аблічча, упартую шавялю-
ру. Сустракаліся мы з ім пераваж-
на на тэлестудыі, нашай агульнай 

працоўнай тэрыторыі на пачатку 
сямідзясятых, на літаратурных веча-
рынах, на пасяджэннях літаб’яднання 
ў рэдакцыі газеты «Заря». Аднаго 
разу быў у яго ў гасцях дома, нават 
гуляў у шахматы з ім і з Таццянай, 
ягонай жонкай. Застаюцца ўспаміны 
і падораны яго дачкою, з якой мы 
ніколі не сустракаліся, вось гэты 
паэтычны зборнік «Всё, что осталось 
за кадром». Тут ёсць творы, якія 
прачытаеш – і хочацца перачытаць. 
Такі, напрыклад, верш «Багацця 
вялікага не маю...».

Што ж чалавек называе ў 
якасці багацця? Мо які каштоўны 
метал? Модную машыну? Нейкія 
экзатычныя сувеніры? Ды не! Ён 
называе рэчы простыя: «Хату, 
што засталася ад бацькоў, ста-
рую студню з крынічнаю вадою, 
садок з антонаўкай пахкою...» Але 
затое да яго заходзіць сусед, яко-
му вадаправод ужо выеў душу. 
«А тут вада, што зубы ломіць, а 
кубак вып’еш – сэрца зашчыміць». 
Добрым суседзям заўсёды ёсць 
пра што пагаманіць. Прадметам 
гаворкі могуць быць любыя рэчы і 
з’явы. Як кажа паэт: «Ад дзедаўскай 
рыдлёўкі да вышынь касмічных...» 
А на старой антонаўцы можна пра-
верыць закон, што некалі адкрыў 
Ньютан... Цікавы сваёй нечаканас-
цю фінал верша:

Галінку ўскалыхну –
і яблыкі ляцяць у росны ранак
– Бяры кашы і падбірай –
Ну чым не рай?!
У раздзеле «Гэта ўсё пра цябе» 

звяртае на сябе ўвагу верш «У 
Каляды шчодрыя», тут ёсць такія 
радкі: «Я і прыгалублю, // Я і аба-
грэю, // У студзень наш халодны / 
Расцвіцеш лілеяй». Завяршаецца 
раздзел шчымлівымі творамі – «Ты 
пакліч мяне...» і «Я іду да цябе праз 
гады і вёрсты».
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Трэба аддаць належнае 

рускамоўным вершам А.Кавальчука, 
якія занялі крыху больш за палову 
зборніка. Тут самы аб’ёмны разд-
зел, так сказаць, марскі, напісаны 
маладым паэтам, калі ён праходзіў 
вайсковую службу на Паўночным 
флоце. 22 творы, як правіла, 
нешматслоўныя і яскравыя, як вось 
гэты васьмірадковік, дзе цэлы каскад 
паэтычных вобразаў:

Спит залив дождливой ночью,
Спят немые берега.
Тучи разорвав на клочья,
Месяц высунул рога.
Опустив ресницы-шторы,
Окна в городе уснули.
Лишь тревожно дремлют штормы,
Как уснувший шумный улей.

Ёсць у названым раздзеле і 
ўзрушальны верш – «Не буди меня, 
мама...». Сын – марак-падводнік, які 
не вярнуўся дамоў і які ў сваім веч-
ным сне бачыць затанулую лодку, 
сваіх аднагодкаў, просіць матулю 
супакоіцца і не трывожыць яго:

Не ходи по погостам, не ищи ты 
  мой холмик,

Ты ведь знаешь, могила не там.
…………
Мой последний причал далеко  

  в Заполярье,
Глубоко, глубоко под водой.

У іншых рускамоўных раздзелах 
уражваюць вершы: «В подражание 
С.Есенину», «Оставить след свой на 
земле...», «Всё начинал ты с чистого 
листа...».
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Пасля пераезду ў Мінск я доўгі 

час Алеся не бачыў, а сустрэў неяк 
зусім састарэлага і запаволена-
га. Гэтак ён змарнеў пасля таго, як 
страціў Таццяну.

І вось чытаю ў кнізе:
Небо задождило, задождило.
Нет начала и конца слезам.
Постою я над твоей могилой,
Скорбным поклонюсь крестам.
Ты не спросишь, что хожу  

  так редко,
Ты не спросишь и не упрекнёшь.
А с венка, с еловой тонкой ветки,
Чистою слезою плачет дождь.

Гэты верш стаіць напрыканцы 
кнігі. Відаць, пасля цяжкай страты 
змаўкала ліра паэта. Але нельга не 
заўважыць наступнага твору – ён 
такі дасканалы і незвычайны, што 
хачу прывесці амаль цалкам:

Не приходи, костлявая, с косой.
Приди, мой Ангел, в белоснежном 

   платье.
И улыбнись, и за руку возьми,
И поведи на суд – не на распятье.
Я, не жалея, крест свой понесу
До той черты, что называем краем.
Суди, мой Боже,
праведный твой суд.
Каким он будет? Я – не знаю...

Так, ніхто не ведае, што – ТАМ. 
Думаецца, аднак, што людзей, якія 
набліжаюцца да сваёй апошняй 
мяжы, бярэ не толькі смутак, а і 
трывога, адчай, страх. Нічога падоб-
нага мы не бачым на духоўным 
абліччы паэта, бо фінальныя словы 
верша – такія:

Пошли, мой Ангел...
Он ответил: – С Богом!

Такім чынам, Алесь Кавальчук 
быў і застаўся да апошняга радка 
лірыкам-рамантыкам.

Васіль ЖУКОВІЧ, сябра Саюза 
беларускіх пісьменнікаў.

2017.

Падчас навучання ў Смалявіцкім 
педагагічным вучылішчы (пазней яно 
было пераведзена ў Мінск) я пазнаёміўся з 
Эдуардам Юльянавічам Грахаўцом, паэтам-
пачаткоўцам з Лагойшчыны. Яго вершы 
друкаваліся ў раённых газетах.

Пасля заканчэння педвучылішча нашы 
шляхі разышліся. Час ад часу на паліцах 
кнігарняў я шукаў сярод кніг вершаў прозвішча 
майго сябра, але дарэмна. А асабістая сустрэча 
з ім адбылася толькі напрыканцы лета 1999 
года ў Бараўлянах, што побач са сталіцай. 
І абставіны былі даволі сумныя – цяжкае 
захворванне Эдуарда. Ён пацвердзіў, што 
выдаць зборнік сваіх вершаў яму не давялося 
па розных прычынах. Тады я яму сказаў, што 
зараз выдаць кніжку няцяжка: было б жаданне 
і трохі грошай. Мая прапанова была прынята, 
і праз месяц ён перадаў мне агульны сшытак з 
вершамі; акрамя гэтага, магчыма, адчуваючы 

непазбежнае, на працягу трох месяцаў напісаў 
яшчэ шмат твораў. Апошні з’явіўся 1 студзеня 
2000 года, а 5 лютага Эдуарда не стала.

Выконваючы абяцанне, дадзенае Эдуарду, 
я як мог, па сваім разуменні апрацаваў яго 
рукапіс. І тут у мяне з’явілася думка: а ці не 
паказаць вершы Эдуарда Грахаўца больш 
дасведчанаму чалавеку? Мабыць, з прычы-
ны асабістага «нахабства», я вырашыў звяр-
нуцца да Ніла Гілевіча. Расстараўся нумар 
яго хатняга тэлефона. Пазваніў, выказаў 
сваю просьбу. Што я мог пачуць у адказ? 
Верагодней за ўсё, карэктную адмову. Магла 
быць спасылка на занятасць, на стан здароўя 
(пазней я даведаўся, што Ніл Сымонавіч 
незадоўга да гэтага перанёс інфаркт) і г.д. Ды 
ўвогуле губляць час на рукапіс незнаёмага 
чалавека, магчыма, графамана – навошта? 
Але я пачуў адно толькі слова: «Прыязджай!»

Ніл Сымонавіч з вялікай чуласцю і так-

там паставіўся да рэдагавання вершаў паэ-
та-земляка. Такім чынам зборнік Эдуарда 
Грахаўца пад назвай «Вяртанне» ўбачыў 
свет у выдавецтве «Лекцыя» напрыканцы 
2000 года. У прадмове Ніл Гілевіч напісаў: 
«Усцешымся тым, што народжаныя ў душы 
і сэрцы Эдуарда Грахаўца радкі не загінулі 
дзесь бясследна, што і па смерці паэта яны 
ўсё ж прыйшлі да чытача і скажуць яму 
нямала добрага, светлага, чалавечнага».

А зараз хачу звярнуць увагу на некато-
рыя моманты ў працэсе падрыхтоўкі тэксту 
зборніка «Вяртанне» да выдання. 

На палях рукапісу побач з тэкстам верша 
Ніл Гілевіч ставіў такія паметкі: «Добра», 
«Не ўключаць», знак «+», знак «-» і іншыя.

Побач з адным вершам было напісана 
«Нічога нельга зрабіць!», і ён не быў уключа-
ны ў зборнік. Гэты кароткі верш я памятаў з 
часоў педвучылішча і лічыў даволі добрым, 
час ад часу зачытваў сябрам і знаёмым, 
называючы імя аўтара. Вось ён:

Стаіць рабіна над ракой.
Стаіць, вачэй не зводзячы.
Губляю ў сэрцы я спакой,
Каля яе праходзячы.
Хаджу, гляджу, не знаю сам,
Чаму вось так здараецца,
Што ля яе другім хлапцам
Дзяўчына усміхаецца!
Шмат гадоў пасля выдання зборніка 

вершаў Эдуарда Грахаўца мяне не пакідала 

думка: чаму ж Ніл Гілевіч не раіў уклю-
чаць гэты верш у зборнік? Я нават адной-
чы звярнуўся з гэтым пытаннем да Сяргея 
Законнікава. Ад яго я пачуў прыблізна такі 
адказ: «Ну хто ж яго ведае…» Скажу шчыра, 
карцела мне пачуць тлумачэнне ад самога 
Ніла Сымонавіча, але саромеўся я звяртацца 
да яго, а затым было ўжо позна.

Але, я ўпэўнены, сітуацыя ў рэшце рэшт 
высветлілася. Мая сястра, калі я ёй прачытаў 
узгаданы верш і «рэзалюцыю» Ніла Гілевіча, 
сказала: «Дык ты ж не зразумеў Ніла 
Сымонавіча! Ён адзнаку не вершу даваў, а 
сітуацыі! Калі дзяўчына цябе не кахае, а 
ўсміхаецца іншым, то што тут паробіш!»

На заканчэнне хачу прапанаваць чытачам 
апошні напісаны Эдуардам Грахаўцом верш. 
У рукапісе побач з ім Ніл Гілевіч паставіў 
тры клічнікі. Чым яго ўразіў гэты верш? 
Можа, тым, што ў ім выказана філасофія 
нашага жыцця ці сум аб тым, што ўжо не 
вернецца? Вось аб гэтым мы ўжо ніколі не 
даведаемся.

Недалёка каля вёскі
Вечар вып’е шэры птах,
І згараць употай вёсны
Сівізною на платах.
Будзе некаму нялёгка,
Што ўжо вечар выпіў птах.
Будзе блізка і далёка
Шэры попел на платах...

Георгій ГАЦКЕВІЧ.

З пОШты ГалОЎНаГа РЭДаКтаРа

Паважаны Іосіф Паўлавіч!
Як Вы ведаеце, імёны паэтаў не акантоўваюць жалобнымі рамкамі. Пакуль мы 

чытаем іх вершы, яны жывыя, яны побач з намі.
На ўгодкі смерці Ніла Сымонавіча Гілевіча ў мяне атрымаўся тэкст невялічкага артыку-

ла. Калі палічыце магчымым, то можаце размясціць яго на старонцы «Народнай Волі».
Георгій ГАЦКЕВІЧ. в.Бараўляны Мінскага раёна.

Як я не зразумеў  
Ніла Гілевіча

Ужо й за аркуш 
чысты караюць 
нас службісты

Падставай для складання 
адміністрацыйных пратаколаў усё 
часцей становяцца чыстыя арку-
шы паперы фармату А4, вывеша-
ныя на вокнах дамоў. Нядаўна, 
напрыклад, суд аштрафаваў 
мінчанку на 2320 рублёў.

Здавалася, што ўжо нарэшце
Горш не прыдумаюць яны:
Караць людзей, нібы за шэсце,
За бел-чырвоныя штаны.
Але яны трымаюць марку,
Імпэт не здзьмуўся, не зачах.
Ужо й паперы чысты аркуш
Крамолай стаў у іх вачах:
Як чалавек паперу тую
Прыклеіў дома на акне,
Дык ён, выходзіць, пратэстуе,
А заўтра, можа быць, пачне
Міліцыянтаў браць за грудзі
І нават штурмаваць турму;
Няхай за гэта нашы суддзі
Авансам штраф дадуць яму.
Прадбачу, што на даляглядзе
Намнога горшыя часы:
Любы ў турму, магчыма, сядзе
І проста за пагляд касы…
                    ***
Перада мною – чысты аркуш.
Хоць не на шкле аконным ён,
Ды, каб не атрымаць па карку,
На ім накрэмзаў фельетон…

Як зірнеш  
са стараны, 
кожны п’яны – 
што дурны

У лідскім рэстаране 36-гадовы 
мужчына спрабаваў заляцацца 
да дамы, аднак без поспеху. Каб 
яна звярнула на яго ўвагу, муж-
чына схапіў крэсла і запусціў 
у маладзіцу, нанёсшы ёй лёгкія 
цялесныя пашкоджанні.

Калі мужык у рэстаране
Гарэлкаю заліў нутро,
Дык для яго й лахудра стане
Падобнай на Мэрлін Манро.
А тут такая каралева,
Такі на даме бляск і шык,
Што пагадзіўся б з ёй «налева»
Схадзіць, бадай, любы мужык.
Стаў сапраўды мужык падпіты
Да дамы падбіваць кліны.
Хоць не адпрэчыла: «Ідзі ты…!» –
Ды «каралева» хоць бы хны,
І на яго як на мужчыну
Яна не пазірала нат.
«Калі ў цябе я крэсла кіну,
Дык кінеш на мяне пагляд!
Ацэніш годна мой учынак!» –
Ідэя цюкнула ў глузды.
Паверыць цяжка, ды мужчына
Яго шпурнуў і сапраўды.
Гадаюць міліцыянеры,
Не могуць вырашыць яны:
Ці ён на грудзі ўзяў без меры,
Ці проста ўвогуле дурны?
                    ***
Калі жанчыне ты не любы
І перспектывы не відно,
Дык хоць ты трэсні ёй у зубы –
Не пакахае ўсё адно…

Анекдоты як навіны
Хоць не прастакі, не ідыёты
Людзі «сінявокае краіны»,
Ды апошнім часам анекдоты
Успрымаюць часта як навіны…
А ў дэпутата якая зарплата?

Казаў народ пра дэпутата:
– Ён пра даходы нашы плёў…
А сам пражыў бы, каб зарплата
Была ў яго пяцьсот рублёў?
Хадзіў бы, мусібыць, пануры,
Не балбатаў бы гэтак шмат,
Каб пабываў у нашай шкуры…
І ўсім абвесціў дэпутат:
– Каб у людзей не знікла вера
Ка мне, той выклік я прыму.
Аднак падобная вячэра
Не спадабалася яму…

Калі конь сказаў…
Так закончыў псіхіятр даклад,
Выклікаўшы ў зале весялосць: 
– Калі конь сказаў, што ты вар’ят,
Значыць, безумоўна, так і ёсць…

 «Семейные экипажи –  
самые надежные»

Супруги из Минска – о работе дальнобойщиками в Европе

ЯНЫ – ПРА НАС

– Ваша краіна зрабіла 
незвычайны для Еўрасаюза крок: 
вы не толькі даяце палітычнае 
прыстанішча людзям з суседняй 
Беларусі, якіх пераследуюць за 
іх палітычныя перакананні, але і 
своеасаблівы бізнес-прытулак для 
кампаній, якія хочуць пакінуць 
Беларусь. Чаму так адбылося?

– На нас як на суседнюю краіну 
моцна ўплывае тое, што адбываец-
ца ў Беларусі. І не таму, што гэта 
нешта прынцыпова новае: ужо 10 
гадоў таму, яшчэ студэнткай, я 
разам з многімі сваімі калегамі-

студэнтамі пратэставала супраць 
рэжыму Аляксандра Лукашэнкі. 
У адрозненне ад таго часу цяпер у 
Беларусі ёсць новае пакаленне, якое 
вельмі актыўна паўстае супраць 
дыктатуры. Гэта нас натхняе, і мы 
хочам дапамагчы. Так, мы нядаўна 
прынялі папраўкі да закону, якія 
аблегчаць магчымасць асталявацца 
тут кампаніям з трэціх краін, з-за 
межаў ЕС. Запрашэнне адрасавана 
не толькі беларускім кампаніям, але 
ў гэты момант – асабліва ім.

– Як гэта канкрэтна выглядае на 
практыцы?

– Папраўкі прадугледжваюць, 
што кампаніі, якія жадаюць пры-
ехаць сюды, без дадатковых пра-
цэдур змогуць перасяляць сюды 
сваіх супрацоўнікаў і іх сем’і. 
Попыт высокі. Да гэтага часу ўжо 
43 беларускія кампаніі пайшлі 
на гэты крок і яшчэ каля сотні 
выказалі сваю зацікаўленасць. 
Зараз найбольш запытаў паступіла 
ад індустрыі ІТ і гульняў. Мы ўжо 
сталі новым домам для найбуй-
нейшага беларускага стартап-цэн-
тра, які аб’ядноўвае 250 маладых 
кампаній.

– «адток мазгоў», магчыма, 
яшчэ больш аслабіць беларускую 
эканоміку. Вы сапраўды імкняцеся 
да такой дэстабілізацыі?

– Мы разглядаем нашу прапа-
нову як пэўную форму надання 
прытулку. Але прытулак – гэта не 
доўгатэрміновае рашэнне. Калі б 
сітуацыя ў Беларусі палепшылася, 
большасць гэтых кампаній зноў вяр-
нулася б на радзіму. Гэта таксама 
важна для нас, і мы хочам мець дэма-
кратычнага і эканамічна паспяхова-
га суседа. Аднак мы цяпер вельмі 
занепакоеныя тым, што адбываецца 

ўсяго за 50 км ад вонкавай мяжы 
Еўрасаюза.

– рэагуючы на прымусовую пасад-
ку самалёта, калі быў затрыманы 
журналіст і актывіст раман Пратасевіч 
і яго сяброўка соф’я сапега, Ес нядаўна 
ўзмацніў санкцыі ў дачыненні да 
краіны. Ці дастаткова гэтага?

– Санкцыі – эфектыўны сро-
дак. Зразумела, Літва таксама адчуе 
наступствы, мы невялікая і адкры-
тая эканоміка і маем шмат дзелавых 
зносін з Беларуссю. Аднак важна 
працягваць ціск, каб сітуацыя там 
урэшце змянілася.

Аўшрына АРМАНАЙЦЕ, міністр эканомікі і інавацый Літвы:
«Ужо 43 беларускія ІТ-кампаніі знайшлі ў нас бізнэс-прытулак»

Нямецкая газета Die Welt змясціла інтэрв’ю з міністрам эканомікі і інавацый Літвы Аўшрынай Арманайце. Вось фрагменты, якія датычаць Беларусі:

«Прикольно, давай учиться»
Для Дмитрия работа водителем 

– дело не новое. В Беларуси он уже 
занимался грузоперевозками, ездил 
на грузовике категории «С». Однако 
у него давно были мысли открыть 
категорию «Е» и пойти в дальнобой-
щики, но первая жена не поддержи-
вала эту задумку.

В то же время для Александры 
уйти в дальнобойщики означало 
решиться на куда более серьезные 
изменения. До этого она 15 лет рабо-
тала парикмахером, а в «правах» у 
нее была только категория «В».

«Как-то в одном из разговоров 
Дима обмолвился, что уже доста-
точно давно хотел сдать на катего-
рию «Е» и пойти работать на фуру. 
Я поддержала и сказала, что сама 
не против поездить и попробовать 
себя в этой профессии. Опыт езды на 
легковом авто был, и ездить за рулем 
я никогда не боялась. Дима сказал, 
что было бы прикольно: мол, давай 
учиться», – вспоминает Александра.

После принятия достаточно спон-
танного решения молодые люди отпра-
вились в автошколу. Дмитрию не хвата-
ло только категории «Е», а Александре 
сперва нужно было получить «С», а уже 
только потом учиться на «Е».

Девушка рассказывает, что только 
ожидание начала учебы заняло три 
месяца. Поэтому, затеяв всё это в начале 
весны прошлого года, грузовую кате-
горию она получила лишь в августе, а 
категорию «Е» – аж в ноябре. Зато оба 
экзамена Саша сдала с первого раза.

Для работы на фуре наличия 
только буковки в правах недоста-
точно. Поэтому будущую дально-
бойщицу ждали расходы на полу-

чение чипа и удостоверения водите-
ля-международника. Вдобавок из-за 
отсутствия опыта у Александры с 
совместным трудоустройством воз-
никли трудности.

«На тот момент, не считая 
нескольких лет работы на грузовике 
без прицепа, у мужа уже был поч-
ти годовалый опыт езды на фуре, а 
вот мне нужно было стажировать-
ся. Естественно, мы хотели, чтобы 
именно он меня учил, но, к сожале-
нию, при поиске вариантов часто 
сталкивались с тем, что все хотели 
посмотреть хотя бы 3–6 месяцев 
на то, как работает Дима, а уже 
потом были готовы отправлять нас 
вместе. Некоторые предлагали мне 
стажироваться с другими водителя-
ми, уже давно у них работающими. 
Естественно, такой вариант нас 
не устраивал... Поиск работы слегка 
затянулся. Мы сразу были нацелены 
именно на Европу, потому как там 
платят посуточно, а в СНГ – от 
«колеса». Кроме того, мы не хотели 
устраиваться в абы какую фирму, а 
рассматривали сразу хотя бы сред-
ние по рейтингу и уровню зарплат.

В итоге все же нашли литовскую 
фирму, которая поверила в мужа и 
согласилась нас взять. Перед тем 
как нанимать водителей, компания 
проводит с каждым кандидатом 
тест-драйв, чтобы понять, стоит 
ли вообще иметь дело с этим чело-
веком. Дима все сдал на отлично, я 
была второй, и единственное, что я 
попросила, – это чтобы муж оста-
вался в кабине», – вспоминает Саша.

Следующим этапом было обуче-
ние на 95-й код. Учебу организует 
сама фирма. Стоимость курса – 350 

евро, курсантам предоставляется 
бесплатное общежитие; питание и 
досуг идут за свой счет. Плату за 
обучение в данной организации не 
берут, а высчитывают из первой зар-
платы. Вывод: тем, кто желает сесть 
за руль фуры, но не имеет прав нуж-
ных категорий и других «корочек», 
нужно быть готовым, что на все 
движения могут уйти без малого год 
и более 1000 евро.
«Фура – это не страшно!»

Дмитрий – глава экипажа, за сут-
ки работы ему платят 65 евро, а его 
менее опытной напарнице-супруге 
– 60. Правда, первый месяц счита-
лось, что Александра стажируется, 
поэтому ей платили по 21 евро. Она 
признается, что новая работа ей нра-
вится, нахождение за рулем фуры не 
вызывает страха, а, наоборот, дает 
только положительные эмоции.

«За рулем фуры буквально первые 
пару дней ощущала, что машина высо-
кая и огромная, а сейчас чувствую себя 
как будто за рулем джипа, не больше. 
Фура – это не страшно! Я считаю, 
что женщинам, которые не боятся 
автомобиля, стоит идти со своими 
дальнобойщиками в эту профессию. В 
Европе девушка за рулем большегру-
за не такая уж редкость. Семейные 
пары тоже встречаются. Некоторые 
работодатели и вовсе считают, что 
семейные экипажи – самые надежные, 
поэтому с удовольствием берут их на 
работу. Главное, чтобы был опыт.

Из минусов такой работы 
для девушек я отметила бы лишь 
нехватку душевых в Бельгии и 
Голландии. В других странах про-
блем с этим нет.

Постоянное нахождение вме-
сте нас не напрягает, хотя, конеч-
но, бывает, что мы можем немного 
поругаться, но это происходит даже 
реже, чем дома в Минске. Возможно, 
тут многое зависит как от кон-
кретных людей, так и от отно-
шения к профессии. Например, нам 
обоим она нравится. Многие друзья 
и знакомые отговаривали нас, гово-
рили, что из-за совместной работы 
можно и развестись, но нам кажет-
ся, что так, наоборот, веселее.

В семейном экипаже есть мно-
го плюсов. Например, девушке нужно 
меньше платьев, туфелек и т.д. – это 
огромная экономия. Кроме того, нам 
не надо платить за аренду квартиры 
и коммуналку», – рассуждает Саша.

Она признается, что по возмож-
ности муж ездит за рулем больше, 
чем она. Она же готовит ему бутер-
броды, салаты, варит кофе и т.д. Из 
плюсов отмечает отсутствие ревно-
сти с обеих сторон, ведь молодые 
люди постоянно вместе, а не как это 
бывает, когда мужчина в рейсе и 
пара месяцами не видит друг друга.

«Наш досуг не сильно отличается 
от прежнего. Есть много стоянок, 
где можно пожарить шашлыки или 
заняться спортом. Недавно с мужем 
обсуждали, что и путешествовать 
нам уже нет смысла, если только 
выбирать пляжный отдых. За эти 
три месяца мы увидели много краси-
вых мест: потрясающие горы, ста-
ринные замки, домики, мосты.

Удалось побывать на пляже, про-
бовали настоящую итальянскую 
пиццу. Видели Эйфелеву башню, пили 
французское вино, ели французские 
сыры, круассаны и т.д. Для люби-

телей путешествий это идеальная 
работа!» – считает Александра.

Молодые люди ездят уже три 
месяца и заканчивать каденцию 
пока не планируют. С учетом ситу-
ации с выездом за границу опасают-
ся, что могут застрять в Беларуси и 
в итоге остаться без денег и работы.

«Наверное, будем ездить, пока 
не закончится срок действия визы. 
Ограничения по выезду и проблемы с 
перелетами сильно отразились на 
белорусских дальнобойщиках в Европе. 
Например, у нас есть украинские кол-
леги, которые не смогли вовремя сме-
ниться из-за того, что второй экипаж 
– тоже семейная пара из Беларуси – не 
может выехать из страны из-за огра-
ничений и отсутствия авиасообщения 
с Европой», – рассказывает Александра.

Среди знакомых пары многие 
ушли в дальнобой либо планируют 
это сделать.

«Знаю еще одну девушку из автош-
колы, которая также уже работает 
водителем фуры. Кстати, инструк-
тор, который учил меня ездить с 
прицепом, тоже готовит документы 
и нацеливается на работу в Европе. 
Кроме того, мы завели с мужем акка-
унты в TikTok и там рассказываем 
о своей жизни и работе. Нам пишет 
немало людей, которые хотят сме-
нить профессию. Благодаря TikTok мы 
узнали, что семейных экипажей не 
так уж мало. В будущем, возможно, 
заведем канал на YouTube, где будем 
более подробно рассказывать о семей-
ной жизни в кабине и делиться сове-
тами и полезной информацией».

Владимир АПЛЕВИЧ.
Фото предоставлены героями 

публикации.



С В Е Т http://www.nv-online.info55 27 ËIÏÅÍß 2021 ã.

КоММенТАРий

У СУСеДЗЯЎ

БЫвАеТ Же…

Суд у Кіеве абавязаў 
Дзяржбюро расследаванняў 

завесці справу супраць 
Зяленскага за зрыў аперацыі 

з «вагнераўцамі»
Шаўчэнкаўскі раённы суд Кіева абавязаў Дзяржаўнае бюро расследаванняў 

(ДБР) Украіны цягам 24 гадзін завесці справу ў дачыненні да прэзідэнта 
Украіны Уладзіміра Зяленскага паводле факта аб дзяржаўнай здрадзе.

Победа партии Санду – 
исторический шанс  

для Молдовы
Впервые проевропейская и ориентированная на реформы партия получила 

абсолютное большинство в парламенте Молдовы. И это хорошая новость не 
только для страны, но и для Европейского Союза.

Спасатели два часа искали пропавшую женщину
Все это время она была у них за спиной…

Еще пять женщин обвинили продюсера Харви Вайнштейна в изнасиловании
69-летнего кинопродюсера Харви Вайнштейна обвинили в изнасиловании еще пять женщин. Он своей вины не признал, сообщает ABC News.

К БАРЬеРУ!

Накануне Вайнштейн предстал перед 
судом в Лос-Анджелесе. Судья огласил 
обвинительное заключение: в общей слож-
ности продюсера обвиняют в 11 случа-
ях изнасилования, которые произошли в 
2004-2013 годах. Вайнштейну по совокуп-
ности обвинений грозит 140 лет лишения 
свободы. 

В суде кинопродюсер отказался при-
знать вину. Он утверждает, что все было по 
обоюдному согласию. Адвокат Вайнштейна 
Марк Верксман считает, что обвинения не 
подтверждены доказательствами и были 
сделаны «очень давно».

6 апреля 2021 года Вайнштейн обжало-
вал приговор по делу о сексуальном наси-
лии. Его адвокаты 5 апреля подали апелля-
ционную жалобу в Апелляционный отдел 
Верховного суда Манхэттена.

Документ представляет собой 166-стра-
ничную записку, в которой описано 
несколько серьезных ошибок, допущенных 

в ходе судебного разбирательства, утверж-
дают адвокаты.

Они изложили семь оснований для 
отмены обвинительного приговора. По их 
версии, Вайнштейну было отказано в его 
праве на судебное разбирательство бес-
пристрастным жюри. Юристы ссылаются 
на эпизод, когда судья первой инстанции 
отклонил ходатайство об отзыве присяж-
ного заседателя, который написал книгу о 
«нападках пожилых мужчин на молодых 
женщин». Защита Вайнштейна указыва-
ет, что присяжным разрешили выслушать 
заявления о серьезных сексуальных про-
ступках с его стороны, которые не были 
предметом конкретных обвинений.

В марте 2020 года верховный суд шта-
та Нью-Йорк приговорил Вайнштейна к 
23 годам тюрьмы. Присяжные признали 
Вайнштейна виновным в принуждении 
к оральному сексу помощницы по про-
изводству Мими Хейли в 2006 году. Он 

также был признан виновным в изнаси-
ловании начинающей актрисы Джессики 
Манн в номере отеля на Манхэттене 
в 2013 году. В октябре 2020 года про-
куратура Лос-Анджелеса предъявила 
Вайнштейну новые обвинения, ему гро-
зит до 140 лет тюрьмы.

Харви Вайнштейн был одним из самых 
влиятельных продюсеров Голливуда. 
Он принимал участие в создании таких 
фильмов, как «Криминальное чти-
во», «Влюбленный Шекспир» и «Убить 
Билла». На фоне уголовного процесса с 
Вайнштейном расторгла контракт его про-
дюсерская компания, а жена объявила о 
разводе. Его исключили из Британской 
академии кино- и телевизионных искусств 
и Американской киноакадемии и лишили 
других регалий. В январе 2021 года стало 
известно, что компания Weinstein Company 
выплатит пострадавшим от его сексуаль-
ных домогательств 17,1 млн долларов.

Молдова Майя Санду на избирательном участке, 11 июля.

У футбольных болельщиков со 
всего мира Лондон в эти дни ассо-
циируется с финалом чемпионата 
Европы. Многим моим друзьям и 
знакомым из Германии при мысли 
о Лондоне вспоминаются школьные 
поездки, учебные семестры за грани-
цей, стажировки за рубежом и неза-
бываемые концерты. Но для Иона, 
39-летнего жителя Молдовы, Лондон 
означает годы работы на стройке, 
вдали от своих близких.

В Молдове около четырех милли-
онов жителей, и примерно половина 
из них работают за границей – для 
их семей это единственная возмож-
ность свести концы с концами в 
бывшей советской республике, зады-
хающейся от бедности и коррупции. 
Но нынче они продемонстрировали, 
что отныне не готовы мириться с 
этими проблемами: проевропейская 
Партия действия и солидарности 
(PAS), чья избирательная кампания 
проходила под лозунгом борьбы с 
коррупцией и бедностью, получи-
ла абсолютное большинство в новом 
парламенте, набрав более 50 процен-
тов голосов избирателей.

Ее победа стала пощечиной блоку 
«Коммунисты и социалисты», лиде-
рами которого являются пророссий-
ские экс-президенты Игорь Додон и 
Владимир Воронин – эта политическая 
сила получила менее 30 процентов голо-
сов. Страшные истории о злой Европе 
и дестабилизации Республики Молдова 
в случае успеха проевропейских сил 
убеждают избирателей все меньше.
Поддержка партии Майи Санду

Всего в нескольких киломе-
трах от восточной границы ЕС 
между Румынией и Молдовой 
находится сепаратистский регион 
Приднестровье, который отделился 

с помощью России в начале 1990-х 
годов. Российские солдаты размеще-
ны там и сегодня. Но этот «заморо-
женный конфликт» – не единствен-
ный кризис, омрачающий молдав-
скую политику.

Спустя лишь несколько часов 
после инаугурации молодого проев-
ропейского президента Майи Санду 
24 декабря 2020 года правительство 
в Кишиневе, в котором доминиро-
вали социалисты, ушло в отставку 
– в разгар пандемии коронавируса,
которая особенно сильно ударила по 
и без того слабой системе здравоох-
ранения Молдовы, пострадавшей, в 
том числе, и из-за массовой эмигра-
ции медицинского персонала.

Борьба Майи Санду с коррупци-
онным болотом и круговой пору-
кой олигархов в первые месяцы ее 
пребывания у власти местами напо-
минала действия героев-одиночек 
в фильмах и романах. Ведь больше 
всего мест в парламенте принадле-
жало социалистам – партии бывше-
го президента Додона, проигравшего 
Майе Санду на президентских выбо-
рах в ноябре 2020 года.

Нынешнее большинство голо-
сов у партии PAS (лидером которой 
Санду была до своего избрания пре-
зидентом) означает, что теперь у главы 
государства есть поддержка депутатов 
для осуществления фундаментальных 
реформ, в которых страна отчаянно 
нуждается. Это самый большой шанс 
для Молдовы на полную перезагрузку 
с момента провозглашения независи-
мости  30 лет назад.

Хорошие новости и 
обязательства для ЕС

Победа PAS на выборах – 
хорошая новость не только для 
Молдовы, но и для Евросоюза, с 

которым у страны с 2014 года дей-
ствует соглашение об ассоциации. 
Несмотря на все кризисы, ЕС не 
полностью утратил своей привле-
кательности для жителей Молдовы, 
особенно в приграничных регио-
нах. Тем большая ответственность 
лежит сейчас на Европейском 
Союзе, который должен не разо-
чаровать этих людей, а поддержать 
Республику Молдова на ее европей-
ском пути развития – в том числе, 
инвестициями, способствующими 
борьбе с бедностью.

Проевропейское мировоззрение, 
повлиявшее на результаты выбо-
ров, наиболее очевидно среди одной 
группы избирателей: молдавской 
диаспоры. Более 210 тысяч молдаван 
проголосовали на 150 избиратель-
ных участках за рубежом, многим 
из них пришлось проделать для это-
го долгий путь и постоять в оче-
редях. Свыше 86 процентов молда-
ван, голосовавших за рубежом, под-
держали PAS, в то время как блок 
«Коммунисты и социалисты» набрал 
в этой группе избирателей менее 
трех процентов.

Иону на этот раз не пришлось 
стоять в очереди перед посольством 
Молдовы в Лондоне – он приехал 
домой и смог проголосовать в своем 
родном городе. В беседе с корреспон-
дентом DW он признался, что хотел 
бы вернуться в Молдову навсегда. 
Многие жители Западной Европы 
не думают о том, что жить на роди-
не и иметь там перспективы, – это 
одна из самых больших привилегий, 
которые есть у человека. Хочется 
пожелать молдаванам, чтобы в буду-
щем достойная жизнь в своей стране 
стала нормой и для них.

Дана ШЕРЛЕ, руководитель 
румынской редакции DW.

Женщина два часа помогала спасателям в киев-
ском парке Партизанской славы. Она не знала, кого 
именно ищут спасатели.

Дело в том, что в шесть часов утра на берегу 
паркового озера были найдены чьи-то вещи. К 
восьми утра хозяин к ним не вернулся, поэтому 
на место вызвали полицию и водолазов – они 

предположили, что хозяин утонул. 
Следующие два часа вся группа искала хозя-

ина. Все это время рядом находилась женщина. 
К исходу второго часа она подошла к силови-
кам и спросила: «А что у вас тут произошло? 
Кого ищете?». Выяснилось, что вещи принад-
лежат ей.

Такое рашэнне суд ухваліў па выніках разгляду 
іску колішніх дэпутатаў парламента Андрэя Цецярука 
і Ігара Лапіна, а таксама прадстаўніка партыі 
«Демократична сокіра» Юрыя Гудыменка, у якім яны 
скардзіліся на бяздзейнасць ДБР у сітуацыі са зрывам 
аперацыі па затрыманні прадстаўнікоў прыватнай 
вайсковай кампаніі «Вагнер», якіх затрымалі ў 
Беларусі і пазней перадалі Расіі.

Падставай для звароту ў суд стала адмова ДБР 
завесці справу аб дзяржаўнай здрадзе Уладзіміра 
Зяленскага, які, паводле палітыкаў, паведаміў 
Аляксандру Лукашэнку пра «вагнераўцаў» і такім 
чынам сарваў аперацыю спецслужб адразу некалькіх 
краін, у тым ліку і Украіны.

Перад гэтым актывісты абвясцілі Уладзіміру 
Зяленскаму «народнае падазрэнне» ў дзяржаўнай 
здрадзе, і пасля звярнуліся з адпаведнай заявай у 
Дзяржаўнае бюро расследаванняў.

Што папярэднічала
Летась 29 ліпеня ў санаторыі пад Мінскам 

затрымалі 33-х расійскіх грамадзян. Беларуская ўлада 
заявіла, што падазрае іх у падрыхтоўцы беспарадкаў 
напярэдадні выбараў. Украіна прасіла выдаць 
вагнераўцаў ёй, бо яны бралі ўдзел у баявых дзеяннях 
у Данбасе. Але праз два тыдні затрыманых вярнулі ў 
Расію.

Пазней з’явілася інфармацыя, што вагнераўцаў 
меліся затрымаць украінскія спецслужбы падчас рэй-
са з Мінска.

Як пісала «Українська правда» са спасылкай на 

свае крыніцы, у рамках спецаперацыі баевікоў нанялі 
паводле падробленых дамоў ахоўваць нафтавыя 
вышкі ў Венесуэле. Падчас вербавання яны далі пад 
запіс сведчанні аб злачынствах на тэрыторыі Украіны, 
бо думалі, што паказваюць «працадаўцу» ўзровень 
«кваліфікацыі».

Група складалася з 33 чалавек, сярод іх былі 28 
баевікоў, якіх меліся затрымаць. 9 з іх былі грамадзянамі 
Украіны, 11 значыліся ў базе «Міратворца». Не ўсе 
найміты служылі ў «ПВК Вагнера».

Групу 24 ліпеня планавалася прывезці з Масквы ў 
мінскі аэрапорт. Не затрымліваючыся ў Беларусі, 25 
ліпеня група павінна была вылецець у Турэччыну рэй-
сам Мінск—Стамбул. Паводле задумы, падчас пералё-
ту самалёт павінен быў тэрмінова сесці ў адным з 
украінскіх аэрапортаў, бо аднаму з пасажыраў, ролю 
якога меўся выконваць агент СБУ, нібыта зрабілася 
б дрэнна. Пад выглядам медыкаў у самалёт зайшла б 
група спецназу і затрымала б вагнераўцаў. Аднак план 
не ўдалося рэалізаваць.

Паводле публікацыі, 24 ліпеня пра фінальную 
стадыю аперацыі далажылі прэзідэнту Украіны 
Уладзіміру Зяленскаму. На дакладзе прысутнічалі 
кіраўнік Офіса прэзідэнта Андрэй Ярмак і яшчэ 
некалькі чалавек. Ярмак прапанаваў адкласці апе-
рацыю, каб не сарваць абмен палоннымі, які тады 
абмяркоўваўся з Расіяй. Зяленскі яго падтрымаў і 
запатрабаваў перанесці аперацыю на 30 ліпеня.

25 ліпеня група не села на рэйс да Стамбула, а 
засялілася ў санаторый з загадам чакаць 30 ліпеня. 29 
ліпеня іх затрымалі, а 14 жніўня перадалі Расіі, хоць 
да гэтага Уладзімір Зяленскі прасіў Лукашэнку пера-
даць іх Украіне, і Лукашэнка «заявіў пра гатоўнасць 
да супрацы». Паводле публікацыі, украінская выведка 
нібыта лічыць, што гэта адбылося з прычыны «зліву» 
інфармацыі ў ФСБ Расіі.

Служба бяспекі Украіны назвала інфармацыю пра 
ўдзел СБУ у спецаперацыі затрымання вагнераўцаў у 
Беларусі расійскім фэйкам і інфармацыйным укідам.

Сёлета ў інтэрв’ю аднаму з украінскіх тэлеканалаў 
Уладзімір Зяленскі заявіў, што ён паведаміў 
Аляксандру Лукашэнку пра «вагнераўцаў» у Мінску. 
Цяпер украінскія палітыкі выкарыстоўваюць 
менавіта гэтую заяву ўкраінскага прэзідэнта, патра-
буючы завесці крымінальную справу аб дзяржаўнай 
здрадзе і стварыць для незалежнага расследавання 
адмысловую камісію ў парламенце.

Алена ЛІТВІнАВА.
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Р О З Г А Л А С

ЛЁС чАЛАвеКА

В деревне Соболи  
запрещают купаться  
в озере Юрия Чижа

Сам бизнесмен никогда не был против, чтобы на озере отдыхали люди. 
Однако сейчас он никак не может повлиять на решение райисполкома – 
основатель компании «Трайпл» по-прежнему находится в следственном 

изоляторе. Ему не изменили меру пресечения.

Медсястра ў Літве зарабляе ад 640 да 1377 еўра.  
У Мінску – 268 еўра

У праграме «Клуб рэдактараў» у эфіры БТ кіраўнік дзяржаўнага тэлеканала АНТ Марат Маркаў пракаментаваў міграцыйны крызіс на беларуска-літоўскай мяжы.  
Вось як ён патлумачыў рэакцыю Літвы на сітуацыю:

Cа жнiўня  
па снежань 2020 года  

ва Украіну з’ехала больш 
за 160 тысяч грамадзян 

Беларусі... 

ПАРАЎнАеМ

оФиЦиАЛЬно

«Чаму цяпер Літва і Польшча так здрыгануліся? 
Будзем казаць шчыра: заробак медсястры ў Літве ад 400 
еўра, рабочага – ад 300, паліцыянт і пажарнік маюць 
600 еўра. А на аднаго мігранта ў месяц траціцца значна 
больш. І для эканомікі Літвы, якая цяпер “атрымлівае” 
з усіх бакоў (атрымлівае не ў тым сэнсе, што грошы), 
гэта будзе добры кантрольны стрэл», – сказаў Маркаў.

Але з пачатку 2021 году мінімальны заробак у Літве 
да сплаты падаткаў складае 642 еўра. Сярэдні ж заро-
бак у Літве да сплаты падаткаў – 1524,2 еўра штомесяц 
(967,3 «чыстымі»). У Беларусі сярэдні налічаны заробак 
у маі складаў 1419 рублёў. Гэта каля 460 еўра.

Глядзім, колькі зарабляюць людзі самых пашыра-
ных прафесіяй у Літве і ў Беларусі.

Паводле міжнароднай платформы, якая збірае 
звесткі пра сярэднія заробкі, настаўнік пачатковай 
школы ў Літве зарабляе ад 640 да 1115 еўра, сярэдняй 
– да 1341 еўра. Заробак выкладчыка ўніверсітэта – да 
1669 еўра.

У Беларусі заробак выхавальніцы ў дзіцячым садку 
(пачатковая школа) – ад 218 еўра, настаўніка ў школе – 
ад 218 да 326 еўра залежна ад нагрузкі.

Вось некалькі актуальных вакансій у Літве.
Выкладчык літоўскай мовы ў клайпедскім ліцэі 

атрымлівае 1500–2500 еўра да сплаты падаткаў.
Каардынатар навучальнага працэсу ва Універсітэце 

Вітаўта Вялікага атрымлівае 900 еўра на рукі.
Літоўская медсястра атрымлівае ў сярэднім ад 

640 да 1377 еўра. Знаходзім на сайце пошуку працы 
вакансію медсястры агульнай практыкі ў дзяржаўнай 
паліклініцы ў Вільні з заробкам 1653–1983 еўра ў месяц. 
У Мінску, у дзяржаўным банку вакансіяў, знаходзім 
такую працу за 268 еўра.

Фельчар хуткай дапамогі ў Літве зарабляе да 1351 
еўра, доктар – 936–2114 еўра. У Мінску працу фель-
чарам можна знайсці за 285 еўра, але звычайна ў 
вакансіях прапануюць менш.

IT-спецыялісты ў Літве зарабляюць у сярэднім ад 
909 да 2603 еўра. На адным з рэсурсаў стаіць вакансія з 
заробкам 1300–3600 еўра да сплаты падаткаў. У Мінску 
заробкі ў IT прыкладна такія ж, але падаткі ніжэйшыя.

Пажарнікі і ратаўнікі атрымліваюць ад 640 да 1002 
еўра. У Мінску знаходзім вакансію ратаўніка з зароб-
кам 251 еўра.

Літоўскі паліцэйскі мае ад 640 да 1402 еўра. У 
Мінску міліцыянту прапануюць ад 335 еўра.

Інжынер-механік у Вільні зарабляе 1434 еўра, у 
Мінску на такой вакансіі прапануюць 335 еўра.

Аўтамеханік зарабляе ў Вільні 1352 еўра. У Беларусі 
на такой вакансіі прапануюць 218 еўра.

Прыбіральшчык атрымлівае ў Вільні ад 640 да 782 еўра, у 
Мінску за прыбіранне прапануюць ад 167 да 268 еўра.

Заробак літоўскага прадаўца-кансультанта да 924 
еўра. Напрыклад, на сайце пошуку працы знаходзім 
вакансію прадаўца-кансультанта ў краме адзення з 
заробкам 950 еўра ў месяц.

У Мінску прадаўцу прапануюць ад 234 да 318 еўра 
на месяц. 

Кіроўца мікрааўтобуса ў Вільні, паводле платформы 
пошуку працы, можа атрымаць 1100–1500 еўра на рукі.

У Мінску кіроўцу грамадскага транспарту прапану-

юць 503 еўра. Кіроўца катэгорыі С у Коўне атрымлівае 
1200–1400 еўра на рукі.

Заробак дальнабойніка – каля 3000 еўра і вышэй. 
У Мінску дальнабойнікам можна ўладкавацца за 
1000 еўра.

«Нягледзячы на тое, што спынена авіяцыйнае 
злучэнне і практычна немагчыма выехаць з Беларусі 
па зямлі, ва Украіну цяпер едзе ўсё больш і больш 
людзей. Як сведчыць наша практыка, гэта падобна на 
тое, што адбывалася увосень мінулага года», – паведаміла 
кіраўніца грамадскай ініцыятывы Free Belarus Center на 
прэс-канфэрэнцыі ў Кіеве.

Паводле яе, цяпер арганізацыі беларускай дыяспары 
атрымліваюць да 30 зваротаў на тыдзень аб дапамо-
зе. «Мы не ведаем дакладных дадзеных з міграцыйнай 
службы на сёння, але нам дакладна вядома, што са 
жніўня па снежань 2020 года ва Украіну ўехала 161 
тысяча беларусаў. Безумоўна, не ўсе засталіся тут, бо 
сапраўды, для большасьці немагчыма легалізавацца ва 
Украіне, нягледзячы на тое, што шмат з іх маюць высокую 
прафесійную кваліфікацыю», – дадала Паліна Бродзік.

Па дапамогу толькі ў Free Belarus Center звярнуліся 
больш як 700 грамадзян, якія патрабавалі гуманітарнай, 
прававой і псіхалагічнай дапамогі. «Стан гэтых людзей 
вельмі складаны. Толькі міграцыйная служба можа ска-
заць, колькі беларусаў засталося ва Украіне, але можна 
сцвярджаць, што гэта тысячы і сотні тысяч працягваюць 
выязджаць з Беларусі», – дадала яна.

З якімі праблемамі сутыкаюцца беларусы 
ва Украіне

Грамадзяне Беларусі, якія з’язджаюць ва Украіну, 
хочуць знаходзіцца ў прававым полі, але ўкраінская 
заканадаўства прадугледжвае абмежаваную колькасць 
падстаў для легалізацыі – гэта атрыманне відаў на 
жыхарства ці статусу ўцекача.

«Асобная праблема – гэта працаўладкаванне. Яна 
была вырашана для ІТ-сектара, але мы бачым, што ва 
Украіне з’яўляецца ўсё больш і больш прадстаўнікоў 
іншых прафесій. Гэтая тэма таксама патрабуе асобнай 
увагі, бо фарміруецца новы клас высокакваліфікаваных 
спецыялістаў».

Паводле кіраўніцы Free Belarus Center, не вырашана 
і пытанне бяспекі асабліва для тых грамадзян, якія 
знаходзяцца пад крымінальным пераследам у Беларусі.

«Мы ведаем, што толькі за 2021 год з Украіны было 
выдварана 16 грамадзян Беларусі, калі мы ведаем, што 
там адбываецца прававы дэфолт, калі няма судовай 
сістэмы, калі прымяняецца смяротнае пакаранне, 
беларусаў дэпартуюць з Украіны ці ў Беларусь, ці ў 
трэція краіны».

Правабаронцы таксама заклікалі ўлады Украіны 
спыніць супрацоўніцтва праваахоўных органаў з 
Беларуссю. Найперш рэч ідзе пра рэагаванне на запыты 
кампетэнтных органаў Беларусі аб затрыманні і выдачы 
беларусаў, якія знаходзяцца на ўкраінскай тэрыторыі, а 
на радзіме пераследуюцца паводле крымінальных спраў і 
палітычных матываў.

«Беларусь – небяспечная краіна»
Каардынатар праекту «Без кордонів» Максім Буткевіч 

дадаў, што павелічэнне для грамадзян Беларусі тэрмінаў 
знаходжання ва Украіне таксама не вырашае праблемы 
уцекачоў. «Пасля гэтага ім трэба або атрымліваць 
легальны статус, выязджаць або працягваць жыць ва 
Украіне нелегальна», – сказаў ён.

Праваабарончыя арганізацыі разглядаюць усіх 
беларускіх грамадзян, якія з’язджаюць з краіны ад 
пераследу як палітычных уцекачоў і лічаць, што менавіта 
такім чынам да іх павінны ставіцца і міграцыйныя 
ўлады.

«Мы лічым вымушаных мігрантаў і мігрантак 
з Беларусі ўцекачамі паводле крытэрыяў Венскай 
канвенцыі ААН 1951 года – яны не могуць вярнуцца 
ў Беларусь, бо абгрунтавана баяцца пераследу паводле 
сваіх палітычных поглядаў. І гэта абсалютна дакладнае 
вызначэнне, незалежна ад таго, ці надала дзяржава 
Украіна ім адпаведны статус уцекача», – падкрэсліў 
Максім Буткевіч.

Паводле яго, большасць беларусаў не звяртаюцца па 
статус уцекача, бо на час разгляду адпаведнай заявы 
іхнія правы ва Украіне абмяжоўваюцца.

«Найперш, яны пвінны аддаць свой пашпарт і жыць 
з даведкай міграцыйнай службы, якая фармальна не 
з’яўляецца пасведчаннем асобы. На падставе гэтай 
даведкі нічога нельга зрабіць – ні ўладкавацца на пра-
цу, ні адкрыць рахунак у банку, ні нават набыць квіток 
(на транспарт). І ў такім статусе трэба жыць доўгі час 
– размова ідзе пра месяцы, а магчыма, нават і гады», – 
патлумачыў Максім Буткевіч.

Аналагічныя праблемы вынікаюць і пры атрыманні 
статусу аб дадатковай абароне дзяржавы.

«Статус часовай абароны дапамог бы ўрэгуляваць 
сітуацыю тых, хто быў вымушаны з’ехаць, бадай на год, і 
гэты год людзі маглі б пражыць больш спакойна, бяспеч-
на і легальна, працаваць легальна і падтрымліваць сябе і 
будаваць планы. Але гэтага не адбылося», – дадаў каар-
дынатар праекта «Без кордонів».

Максім Буткевіч таксама паведаміў, што ў выпадку 
ўхвалення новага закону зменшыцца і колькасць падстаў 
для атрымання хаця б часовага віду на жыхарства, бо 
большасць беларусаў атрымлівалі яго як валанцёры 
міжнародных арганізацый.

«Першае, што зрабілі прадстаўнікі ўкраінскага ўрада, 
– палепшылі ўмовы для ІТ-спецыялістаў. Гэта, безумоўна, 
добра, але выглядае як спроба нажыцца на горы ў сусед-
няй краіне, таму што даваць прытулак толькі тым, хто 
эканамічна карысны – гэта зусім не тое, што даваць 
прытулак тым, хто мае ў ім патрэбу. На жаль, гэта ў 
цэлым адпавядае тэндэнцыям украінскай міграцыйнай 
палітыкі. У нас яна часта падмяняецца паняццем бараць-
бы з нелегальнай міграцыяй», – мяркуе Максім Буткевіч.

Алена ЛІТВІнАВА.

ГРоМКое ДеЛо

Почему запрещено отдыхать  
на озере Чижа?

Ответить на этот вопрос «Народная Воля» попросила заместителя 
председателя Березовского районного исполнительного комитета.  

Вот что сказал Леонид КАЧИНА.
– Все водоемы в районе перед началом купаль-

ного сезона были тщательно обследованы и сегодня 
запрещено купание там, где это может вызывать 
опасность, – объясняет Леонид Иванович. – И это 
не один такой водоем у нас в районе, который мы 
закрыли. А на том озере, о котором вы говорите, 
до конца работы не доведены, есть угроза травми-
рования людей, не дай Боже каких-то несчастных 
случаев.

– Местные жители говорят, что всегда купа-
лись в том озере, а в этом сезоне вдруг правила 
изменились…

– Это озеро еще благоустраивается, там работы 
не закончены, оно еще в ненадлежащем состоянии. 
Всегда купались и в каких-то карьерах, и люди 
тонули. Поэтому мы закрываем озера, оборудуем 
специальные места, организованные подвозы, если 
это где-то нужно. На этом озере сейчас идут рабо-
ты по благоустройству, и пока они не завершены, 
ну как туда можно пускать людей?

– Но озеро по-прежнему принадлежит Чижу, 
оно в частной собственности?

– Там целый комплекс «Соболи», в составе которо-
го и это пока еще не до конца благоустроенное озеро.

Марина КОКТЫШ.

Никаких официальных новостей по делу извест-
ного бизнесмена пока нет. Известно, что он нахо-
дится в СИЗО КГБ, но что конкретно ему инкрими-
нируют – неизвестно. 

Адвокат Юрия Чижа говорит, что не может 
давать никаких комментариев.

Вообще, как уже писала «Народная Воля», дело 
Чижа окутано какой-то непонятной тайной, в связи с 
чем вокруг него возникают самые невероятные слухи 
и домыслы. Возможно, это даже кому-то выгодно. 

Близкие Юрия Чижа также имеют весьма огра-
ниченную информацию.

«Если бы Юру выпустили, он бы первым делом 
сюда, в Соболи, приехал, – рассказала «Народной 
Воле» вдова родного брата Юрия Чижа Анна 
Степановна Чиж. – Это было его место силы. Тут 
виноградники, малина, голубика – думаю, он пере-
живает за все это...

А еще у нас в деревне знаете, какие новости? У нас 
озеро есть, оно выкуплено, в частной собственности 
находится – это Юрино озеро. Так сейчас там милиция 
утром, днем и вечером ходит. И всех штрафуют, кто 
там купается. Люди не понимают, за что! Такая жара 
стоит, окунулся разок – и уже легче. Комбайнеры всегда 
туда ополоснуться ходили, а теперь нельзя. Говорят, 
пришло постановление райисполкома. А что к чему – 
инфекция там какая или еще что – толком не говорят. 
Вроде бы запретили купаться в озере в связи с тем, что 
много людей в Беларуси тонет, но ясности нет. Теперь 
и молодым людям там ополоснуться нельзя. Хотя Юра 
никогда не был против, чтобы люди там отдыхали. 
Он заботился о людях, даже баню бесплатную здесь сде-
лал! Юра вообще очень простой человек, натура у него 
крестьянская. Здесь никто в его адрес слова плохого не 
скажет, столько он для людей всего сделал… Хотелось 
бы, конечно, скорее увидеть его на свободе…»
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Алексей ДЬЯЧЕНКО, бывший зять Бориса Ельцина

Самая главная ельцинская 
сказка оказалась былью

(Фрагменты будущей книги «От Ельцина до Путина. И обратно»)

                                                  СТРАниЦЫ новейШей иСТоРии

30-летию Великой августовской 
демократической революции 1991 года 

посвящается

(Продолжение. Начало в №№53,54.)

Ельцин и его байки
Ельцин любил рассказывать байки. Я 

всегда был их благодарным слушателем. 
Эти байки я разделил бы на три категории: 
реальные истории, полуреальные и абсолют-
но нереальные.

Реальная история. Ельцин и водитель 
вытянули свой застрявший в болоте по 
самые оси «УАЗик», когда были на охоте, еще 
во времена работы в Свердловском обко-
ме. Когда первый раз я услышал от Бориса 
Николаевича эту историю, не очень-то пове-
рил. Но потом случайно от других, совсем 
не заинтересованных, людей получил под-
тверждение. Действительно, вытянули вдво-
ем. Крепкие были ребята. 

Главную полуреальную историю знают 
все. У Бориса Николаевича были изуродо-
ваны пальцы левой руки. По версии самого 
Ельцина, в подростковом возрасте в руках у 
него взорвалась граната. Это, конечно, пре-
увеличение. Если бы в его руках взорвалась 
граната, у нас был бы другой первый пре-
зидент свободной России. По данным «дере-
венской разведки», это был, конечно, само-
пал. Положили ребята спичечные головки в 
железную трубу и посмотрели, что из этого 
получится. Было ему тогда лет 15.

Были и другие полуреальные истории. 
Например: дети пошли в лес, заблудились. Среди 
них был маленький Боря – будущий президент 
Борис Николаевич Ельцин. Он попытался все-
лить надежду в заблудившихся детей. Есть было 
нечего. Воду пили из болота. Чем-то заразились. 
Заболели. Все. Но маленький Борис не терял 
веры. Он тащил на себе нескольких ребят. В ито-
ге он их спас. Все вернулись домой.

Ну и, конечно, особо увлекательными были 
абсолютно нереальные истории. Молодой Борис 
едет в поезде. Почему-то на крыше вагона. 
Знакомится с настоящими уголовниками. Они 
предлагают сыграть в карты. Молодой Борис 
соглашается. Хитрые урки мухлевали. Борис 
полностью проигрался. (Борис Николаевич мне 
говорил, что именно с тех времен он не играет 
в карты. Это правда. Я никогда не видел, чтобы 
он играл в карты.) И тогда он им предлагает: 
«Давайте сыграем на жизнь. Кто перед входом в 
тоннель пригнется последним – тот и выиграл. 
Прямо за несколько секунд до входа. Кто не 
успеет – мы не виноваты». Борис, конечно, был 
последним, и урки зауважали его. Вернули всё, 
что он проиграл.

Вот такие байки! Жалко, что он про 
это не писал. Своего земляка – сказочника 
Бажова – явно подвинул бы.

Не очень реальные истории он подчас 
рассказывал публично, для самой широкой 
аудитории. Но самая главная ельцинская 
сказка – превращение тоталитарного кон-
цлагеря в свободную (пусть и по-прежнему 
очень непутевую) страну – оказалась полно-
ценной былью. За что Борису Николаевичу 
большое спасибо!

Про президентские выборы 1996 года напи-
сано и сказано очень много. Мы уже знаем 
безумное количество тайных и явных нюансов 
тех событий. Одной из главных конспиро-
логических версий является утверждение о 
том, что Зюганов на самом деле выиграл эти 
выборы, а Ельцин проиграл. Просто посчита-
ли как надо. Неожиданно эту версию озвучил 
зимой 2012 года на встрече с непарламентской 
оппозицией тогдашний президент России 
Медведев. Он сказал, что Зюганов выиграл 
выборы, но решение было объявлено другое.

Я хочу поставить в этой истории точку. 
Чтобы больше к ней вообще не возвращать-
ся. Логика простая, инженерная. В поли-
тическом смысле выборы являются завер-
шенными, когда оба кандидата признают их 
итоги. Зюганов признал результаты выборов 
без всяких «но». Зюганов начал свою пресс-
конференцию после выборов с шутки: «Если 
к другому уходит невеста, то не известно, 
кому повезло». Он был в ударе. Он хохмил. 
Рассказывали, что зал обалдел.

Как мне рассказали информированные 
люди, через неделю Зюганов уже отдыхал 
в кремлевском санатории «Сочи» (в горо-
де Сочи) на бывшей даче маршала Жукова 
(милую дачу, кстати, лет десять назад снесли 
и на ее месте построили здоровенный особ-
няк в современном «новорусском» стиле) в 
сопровождении группы однопартийцев. Он с 
удовольствием ходил на пляж, в общую сана-
торскую столовую, в баньку и даже на танцы, 
где неизменно вызывал интерес отдыхающих 
и желание поговорить. Местные поклонники 
часто вывозили его вечером на посиделки в 
сочинские ресторанчики. Никаких видимых 
признаков депрессии у него не наблюдалось.

Мог ли Зюганов тогда не признать итоги 
выборов и вывести людей на улицу, устроить 
майдан? Мог. Но не сделал этого. Можно ли 

винить его в этом? Нет, конечно. Кто знает, 
чем закончилась бы смута…

Всем любителям конспирологических 
версий хочу сказать: нельзя принудить чело-
века стать президентом. Никакой избирком 
ничего не может сделать, если кандидат сам 
признает себя проигравшим. И никто никог-
да не выйдет на улицу за кандидата, который 
сам не хочет быть победителем. Вам же ска-
зали: «К другому ушла невеста…» Поэтому 
выборы выиграл Ельцин.

Многие до сих не поняли главного: 
Геннадий Андреевич совершенно искренне 
НЕ хотел быть президентом и сделал всё, что-
бы проиграть. И это не трусость, но большая 
мудрость: он понимал, что такое – управлять 
Россией в 1990-е, в эпоху большого хаоса и 
становления совершенно нового государства, 
частично – из обломков погибшего старого, 
отчасти – из совершенно новых конструкций 
и материалов. И что такое дело, архисложное 
и гиперрискованное, может потянуть только 
человек масштаба Ельцина. Человек, готовый 
прыгать в омут с головой. Зюганов на предмет 
прыжков в омут не очень.

Так, господа историки?!
Кстати, первое столкновение с Зюгановым 

было в конце 1980-х годов. Мы жили с ним 
в одном доме в Москве. Однажды Наина 
Иосифовна мыла пол и, сливая воду в уни-
таз, случайно обронила туда тряпку. Тряпка 

застряла на уровне квартиры Зюганова. 
Соответственно, начался потоп. Я встал тог-
да утром, смотрю – вода стоит по щиколот-
ку. Короче, был легкий эпизод на бытовой 
почве. Может, это было знамение?

Ельцин и Парад Победы
Если бы меня спросили, какой день был 

самым значительным в жизни Ельцина-
политика, то я без колебаний назвал бы 
9 мая 1995 года. Парад в честь 50-летия 
Победы.

Празднование это было уникальное. Такого 
в истории не было и больше не будет. Это 
был последний марш ветеранов под красными 
флагами в праздничном строю по Красной 
площади в присутствии глав 56 государств, 
включая США и Великобританию. Весь мир 
тогда преклонил голову перед советским наро-
дом-победителем.

Любой парад – это борьба за символы. 
Организаторы Парада 1995 года не стали 
смешивать символы. Парадов было два. 
Один – ветеранский, под красными флагами, 
на исторической Красной площади. Другой – 
парад военной техники и войск под совре-
менными триколорами на Поклонной горе. 
На Красной площади выступал Ельцин, на 
Поклонной горе – министр обороны Грачёв.

То было удивительное событие. 
Ветеранский парад принимал маршал 
Советского Союза Куликов. Над площа-
дью в последний раз в истории России 
звучало «Здравия желаю, товарищ маршал 
Советского Союза!». Знамя Победы нес дваж-
ды Герой Советского Союза генерал-пол-
ковник авиации Одинцов, участвовавший 
еще в сталинском Параде Победы 24 июня 
1945 года. У многих проходящих маршем 
фронтовиков Звезды Героев, ордена Славы. 
Красные флаги, стяги фронтов и флотов. На 
трибуне Мавзолея, как обычно, руководи-
тели страны. Мавзолей тогда не закрывали 
фанерой. Гости стояли. На Поклонной горе 
гости сидели на трибуне.

Могу себе представить, какие чувства 
испытывал Ельцин, когда стоял в качестве 
главного лица и ему отдавали честь настоящие 
герои войны, которые шли маршем! А под 
Мавзолеем стояли президент США Клинтон 
и английский премьер Мейджор. Такие ино-
странные почести не оказывались ни Сталину, 
ни Брежневу! С одной стороны – увенчанные 
звездами ветераны. С другой стороны – самые 
влиятельные иностранные гости. И заворажи-
вающий вид Красной площади. Далеко не всем 
удалось повидать ее с трибуны Мавзолея.

Мне показалось тогда, что Ельцин смо-
трелся на этой трибуне не только прези-
дентом демократической России, но еще и 
Генеральным секретарем ЦК КПСС. Я даже 
подумал: «Если бы коммунисты избра-
ли в 1990 году вместо Горбачева Ельцина 
Генсеком, то партия была бы спасена. И 
СССР тоже. Он бы принес свою энергию и 
темперамент, готовность к изменениям. А 
партии позарез нужна была энергия». Но это 
детские рассуждения! Советская компартия 
уже была тогда партией серых бюрократов. 
Никаких изменений эта партия не хотела. 
За что и поплатилась. А Ельцина в 1990 
году подхватили другие люди. И его энергия 
заработала в другом направлении. Через 30 
лет эта история, похоже, повторяется. Уже 
ясно, какая партия стала новой КПСС. Пока 
не известно, кто новый Ельцин.

Чтобы провести ветеранский парад под 
красными флагами на Красной площади после 
пяти лет активной антисоветской пропаганды, 
нужна была политическая смелость. У несо-
стоявшегося Генсека ЦК КПСС Ельцина такая 
смелость была. Надо отдать должное и ветера-
нам. Ведь многие из них, чего греха таить, не 
любили Ельцина. Но Ельцин был, в их пони-
мании, официальным главой того государства, 
которое они защитили 50 лет назад. Они тоже 
проявили политическую смелость, отдавая 
честь человеку, который в их понимании раз-
ломал Советскую власть.

А почти через сорок дней чеченские бан-
диты прорвались в Буденновск. После такой 
демонстрации в Москве на весь мир силы и 
духа… Россия – это сложная смесь явлений. 
И она не нуждается в слишком простых 
решениях. «Всё сложно», как принято нынче 
указывать в соцсетях по другому поводу.

(Продолжение следует.)
Борис Ельцин, президент США Билл Клинтон и его супруга Хиллари Клинтон на трибуне во время торжественного парада, посвященного 

Дню Победы, на Поклонной горе. 9 мая 1995 года. (Фото: РИА новости/Дмитрий Донской.)

Первый секретарь Свердловского обкома КПСС Б.н.Ельцин на Ленинском коммунистическом субботнике. 1979 год.

Десятиклассник Боря Ельцин.
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па-за ГуЛьнЁЙ

«Дзень Волі – гэта вясна!»
КРЫЖаванКа

Па гарызанталі: 1.Вольнаму 
…, уратаванаму рай (прык.). 
5.Рэсурсы. 7.Народная назва 
Перуна, беларускага бога агню. 
8.Густы пах якога-небудзь рэчыва 
(перан.). 10.“Хай свята дружбы буд-
зе лепшым святам, // Хай векам 
дружбы наш завецца …” – з вер-
ша С.Грахоўскага “Патрэбен чала-
веку чалавек”. 11.Лубяны абадок 
у сіце. 13.“Настаў доўгачаканны 
…, // Пад сцягам бел-чырвона-
белым // Чакае перамога нас” – з 
верша М.Танка “Ты чуеш, брат?”. 
14.Робячы …, на дабро не надзейся 
(прык.). 15. … вольны, калі ў яго 
ёсць крылы (прык.). 16.Зведзеныя 
ў адно цэлае тэксты, звесткі. 
18.Жалезарудны матэрыял. 20.“Гэта 
…, гэта крык, што жыве Беларусь!” 
– з верша Я.Купалы “Гэта крык, 
што жыве Беларусь!”. 22.Тое, што 
і раскоша. 24.Заключэнне міру 
(разм.). 26.Абы-як жыць – толькі 
… капціць (прык.). 27.Рукапісная 
копія. 28.Вялікае марское судна. 

29.“Дзе на ўзлеску юная вясна // 
Першыя … рассыпае” – з верша 
Ул.Някляева “Красуня-вясна”.

Па вертыкалі: 1.“Дзень Волі 
– гэта …! // Гэта нашых сар-
дэц Адраджэнне!” – з верша 
К.Вольнага “Дзень Волі”. 2.“Прыціх 
наш …: // Маўчаць, усе маўчаць. 
// Свабодай карыстаюцца сачкомы, 
// Каб тых, хто мысліць, у астрог 
саджаць” – з верша Ул.Дубоўкі 
“За ўсе краі, за ўсе народы све-
ту”. 3.Чые …, таго і воля (прык.). 
4.І … ёсць, ды волі няма (прык.). 
6.У каменным мяшку, а … вольная 
(прык.). 9.“Галоўным быў не хлеб, 
галоўным была …” – Ул.Караткевіч. 
12.“…, які аднойчы адмовіўся ад 
волі, назаўжды робіцца вязнем” 
(В.Быкаў). 15.Аптыміст бачыць …, 
а песіміст – дзірку ад … (прык.). 
17.К.Дуж-… – поўнае прозвішча 
беларускага грамадска-палітычнага 
дзеяча, аўтара эскіза бел-чырвона-
белага сцяга, сімвала незалежнасці 

Беларусі. 19.“Змагацца за волю 
– …, // Змагацца за праўду – не 
страх” – з верша Л.Геніюш “Не 
прашу”. 21.“Зрабі свабоднай, зрабі 
шчаслівай // Краіну нашу і наш …!” 
– з верша Н.Арсенневай “Малітва 
за Беларусь” (“Магутны Божа”). 
22.Час сутак. 23.Адзенне, строі. 
25.Апавядальны род літаратуры.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі:  1.Воля. 

5.Фонд. 7.Грымотнік. 8.Настой. 
10.Век. 11.Абечак. 13.Час. 14.Зло. 
15.Арол. 16.Звод. 18.Акатыш. 
20.Енк. 22.Роскаш. 24.Замірэнне. 
26.Неба. 27.Спіс. 28.Карабель. 
29.Пралескі.

Па вертыкалі: 1.Вясна. 2.Край. 
3.Поле. 4.Сіла. 6.Думка. 9.Свабода. 12. 
Чалавек. 15.Абаранак. 17.Душэўскі. 
19.Шчасце. 21.Народ. 22.Раніца. 
23.Убор. 25.Эпас.

лявон ЦЕлЕШ.
г.Дзяржынск.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. 220013, Мінск, пр-т Незалежнасці, 79/1. Падпiса-
на ў друк 18.05.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com 
http://www.nv-online.info 

ШаХматЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫлКО.

з  пЕРШЫХ  вуСнаЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

футБОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.

КРЫЖаванКа

Па гарызанталі: 1.«… 
хараства, я верны ваш халоп, // 
Капрызаў Вашых неадступны 
лёкай» – з песні «… хараства» 
на словы Р.Барадуліна (музы-
ка А.Камоцкага). 8.Японскае 
нацыянальнае адзенне. 
9.Раённая газета (разм.). 10.Для 
добрага ката і ў лютым … 
(прык.). 13.Калі зімой …, то 
летам раса (прыкм.). 14.«Зямлю 
бацькоў // Я так люблю, // 
Што ненавідзець // Маю … !» 
– з верша Р.Барадуліна «Зямля 
бацькоў». 15.«Пакуль каханая – 
// Сусвет перапаўняе . // А зне-
любее – засланяе …» – з верша 
«Кветкай цвіце…». 18.«За Вамі 
я ішоў на … зямлі // На выспу 
сноў, што звалася каханнем» 
– з верша «Вы мне жыццём і 
забыццём былі». 19.Люты-
бацюхна з зімы … збівае 
(прык.). 22.«Каб сам сабою стаў 
народ, // Пачуўшы … роднай 
мовы» – з верша «Роднаму 
слову». 23.«А … даганяла 
зіму; // Заяц скочыў у лужу 
блакіту» – з верша «Уцякала 
зіма ад вясны». 25.Мучны 
выраб, сімвал вясенняга соней-
ка. 29.Каханая, любая (разм.). 
31.«… не забаўка», «Ці пазя-
хае бегемот», «Кобра ў торбе» 
– зборнікі вершаў для дзяцей 
Р.Барадуліна. 32.Грамадскі 
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публіцыст. 33.Тое, што набыта.
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«Вогнепаклонніца». 2.Люты 
– … звярыных вяселляў 
(прык.). 3.«Разгарнуць твае 
чорныя … , // Цалаваць а 
паўночнай цішы» – з вер-
ша «Эрас і Псіхея» паэта, 
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яго нараджэння. 4.Раздзел 
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(разм.). 6.«Бяліла … на світку 
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Ўрублеўскага ты Нёманам 
плыла» – з верша Р.Барадуліна 
«Мая Бацькаўшчына». 
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Беларусь !» – з верша паэ-
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Арыстакратка кахання» – 
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брат, каго завуць беларусам». 
26.Паданне пра якую-небудзь 
падзею. 27.«Хай беларус бела-

руса // Будзе любіць як бра-
та. // Светлая імем Ісуса // 
Наша крывіцкая …» – з вер-
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Беларусь». 28.«Помніць кож-
най масніцы спеў, // Кожны 
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Адказы на 
крыжаванку

Па гарызанталі: 1.Княгіня. 
8.Кімано. 9.Раёнка. 10.Сакавік. 
13.Іней. 14. Права. 15.Свет. 
18.Край. 19.Рогі. 22.Гукі. 
23.Вясна. 25.Блін. 29.Каханка. 
31.Азбука. 32.Трыбун. 
33.Здабыча.

Па вертыкалі: 1.Акуліна. 
2.Час. 3.Косы. 4.Глава. 
5.Ярка. 6.Лён. 7.Малітва. 
11.Беларуска. 12.Евангелле. 
16.Байка. 17.Зорка. 20.Пагорак. 
21.Жанчына. 24.Скарб. 26.Сказ. 
27.Хата. 28.Кут. 30.Сын.

лявон ЦЕлЕШ.
г.Дзяржынск.

мазаІКа

мазаІКа

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93/106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79/1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

Из пЕРвЫХ уСт дуХОЎнаЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у №№ 53-62.)
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

ЛЕГІЯнЕРЫ

ЧаСтнаЯ ЖИзнь

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТлАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

 (017) 326-68-71
 (017) 363-66-04

Вось дык  
злодзей!

Бібліяклептаманам назы-
ваюць чалавека, які крадзе 
кнігі. Адзін з самых вядо-
мых бібліяклептаманаў – 
Стывен Блумберг, які скраў 
больш за 23.000 рэдкіх кніг 
з 268 бібліятэк. Каб скласці 
сваю калекцыю, якая ацэнь-
ваецца прыкладна ў 20 
мільёнаў долараў, Блумберг 
выкарыстоўваў самыя раз-
настайныя метады: часам ён 
прабіраўся ў бібліятэку цераз 
вентыляцыйную сістэму і 
нават шахту ліфта.

Правапіс 
рэфармаваўся 

двойчы
У 1918 годзе мовазнаўца 

і грамадска-палітычны дзеяч 
Браніслаў Тарашкевіч выдаў 
“Беларускую граматыку для 
школ” кірыліцай і лацінкай. 
Гэта была першая практыч-
ная граматыка. Канешне, 
былі ў яе і пэўныя недахо-
пы, якія дапрацоўваў у сва-
ёй граматыцы Язэп Лёсік. 
Распрацаваны ім правапіс 
называецца класічным, 
або “тарашкевіцай”. З 1933 
года ў выніку разгортван-
ня русіфікацыі замацавала-
ся так званая “наркамаўка”. 
Гэты правапіс рэфармаваўся 
двойчы: у 1956-м і ў 2008 год-
зе. Апошнім варыянтам мы 
карыстаемся сёння.

Калі чытаеш – 
менш міргаеш

У сярэднім мы міргаем 17 
разоў у хвіліну, 14.280 разоў за 14 
гадзін у дзень, 5,2 мільёна разоў 
на год. Калі чалавек чытае, ён 
міргае менш, таму нашы вочы 
вельмі стамляюцца.

Зялёны колер 
вачэй – рэдкі

Мяркуецца, што толькі 2 
працэнты насельніцтва све-
ту маюць зялёныя вочы, што 
азначае, што іх менш за тых, 
у каго радужная абалонка мае 
кары, чорны, блакітны, шэры 
колер. Гэта можа быць па 
шэрагу прычын.

Разумныя 
дэльфіны

Дэльфіны ведаюць свае 
– прыдуманыя самастойна – 
імёны, ведаюць, як клічуць 
сяброў і знаёмых. Знаёмячыся, 
прадстаўляюцца. І потым 
звяртаюцца адзін да аднаго па 
імёнах.

Врач назвала количество 
сала, которое можно 

съесть за день без вреда
Есть его необходимо в первой половине дня

Врач-диетолог Маргарита Королёва назвала коли-
чество сала, которое можно съесть за день без вреда 
для здоровья. Об этом специалист сообщила в беседе 
с ФАН.

Королёва отметила, что сало является полезным 
для здоровья мужчин и женщин продуктом. Дело в 
том, что он богат арахидоновой кислотой, которая 
влияет на построение гормонов. Помимо прочего, 
она оказывает положительное воздействие на репро-
дуктивную функцию человека.

Также этот продукт полезен для иммунитета, что 
особенно важно во время распространения вирусных 
инфекций.

Специалист сообщила, как необходимо есть сало, 
чтобы не нанести вред здоровью. По ее словам, чтобы 
избежать задержки жидкости из-за потребления этого 
соленого продукта, его следует есть в первой половине 
дня и в небольшом количестве: «Небольшого кусоч-
ка, 50–100 граммов в день, вполне достаточно для 
того, чтобы получить всю пользу из этого продук-
та. Зимой сало может приниматься на регулярной 
основе, изо дня в день. Маленький кусочек сала можно 
положить на какой-нибудь хрустящий хлебец».

Віктара Ганчарэнку выціснулі з ЦСКА
А яшчэ напярэдадні футбольныя спецыялісты і прадстаўнікі СМІ гадалі: ці дапрацуе беларускі трэнер у армейскай камандзе да канца сезона?

Вясной мінулага года, пас-
ля таго як ЦСКА прайграў 
піцерскаму «Зениту» 0:4, Віктара 
Ганчарэнку ўжо адпраўлялі ў 
адстаўку, а ў СМІ пачалося такое 
цкаванне, што Віктар Міхайлавіч 
махнуў на ўсё рукой і з’ехаў у 
Беларусь.

Затым, безумоўна, эмоцыі 
ўлягліся і ў трэнера, і ў яго 
крытыкаў, і ўсе сышліся на тым, 
што Ганчарэнка павінен вярнуцца ў 
каманду і працягваць працу.

Нядаўняе паражэнне ЦСКА ад 
«Зенита» не стала каталізатарам 
для новай порцыі крытыкі 
ў адрас Ганчарэнкі, бо яго і так 
крытыкавалі літаральна штодзень.

Хто толькі не шпурляў камяні ў 
агарод беларускага трэнера!

«Я першы сказаў, што Ганчарэнка 
не спраўляецца са сваімі абавязкамі, 
гэта бачна, – заявіў футбольны агент 
Дзмітрый Сялюк. – За ўвесь час пра-
цы ён не дасягнуў выніку. ЦСКА з ім 
становіцца ўсё горш, горш і горш.

Яшчэ мінулым летам яго трэ-
ба было адпусціць. Кіраўніцтву ўжо 
трэба зразумець: чым даўжэй яны 
будуць трымаць яго, тым горш буд-
зе камандзе. Тое, што чырвона-сінія 
кагосьці часам перамагаюць, нічога 
не азначае. На ўзроўні Лігі Еўропы 
яны не могуць выступаць.

Які сэнс яго трымаць? 
Ганчарэнка – гэта дробны трэ-
нер для дробнай каманды, ўзровень 
«Уфы», «Тамбова» альбо беларускага 
клуба. Чым хутчэй ён сыдзе, тым 
лепш. Віцю час ісці на выхад!»

Вядомы расійскі журналіст 
Васіль Уткін выказаўся пра 
Ганчарэнку больш далікатна: «Калі 
казаць пра яго трэнерскія здольнасці 
ў ЦСКА, то, на мой погляд, тут 
адбываецца цікавы феномен.

Праца ў ЦСКА паказвае: у 
Ганчарэнкі ёсць столь, у якую ён 
упіраецца. Упіраецца Віктар у пер-
шую чаргу ў тое, што рана ці позна 
калектыў перастае яго цярпець. Ён 
не прыхільнік гнуткай палітыкі, 
калі што, то адразу закручвае 
гайкі.

Між тым любая амбіцыйная 
каманда – гэта складанае, штод-
зённае выбудоўванне адносін з 
амбіцыйнымі людзьмі.

Я думаю, што шанцаў у 
Ганчарэнкі мала…»

На мінулым тыдні некато-
рыя расійскія СМІ паведамілі, 
што кіраўніцтва ЦСКА мае намер 
пакінуць Ганчарэнку на пасад-
зе галоўнага трэнера да заканчэн-
ня дзеяння кантракта (пагадненне 
з беларускім спецыялістам павінна 
было закончыцца летам гэтага года).

Але ўчора стала вядома: 
Віктар Ганчарэнка пакінуў паса-
ду галоўнага трэнера ЦСКА «па 
пагадненні бакоў».

Нагадаем, што Віктар Ганчарэнка 
ўзначальваў маскоўскую каман-
ду са снежня 2016 года. Пад яго 
кіраўніцтвам чырвона-сінія 
заваявалі Суперкубак Расіі і 
двойчы станавіліся сярэбранымі 
прызёрамі расійскай Прэм’ер-лігі.

Алесь СВЯТлАНІЧ.

ЦІКава

пОЛЕзнО знать ГРОмКОЕ дЕЛО

У академика Александра Белецкого  
забрали полмиллиона долларов
Деньги изъяли в доход государства по решению суда.

Как сообщала «Народная Воля», в феврале 
2019 года Минский городской суд признал 
61-летнего профессора, члена-корреспон-
дента НАН Беларуси, академика, лауреата 
Госпремии виновным в получении взяток.

Экс-директора РНПЦ травматологии и 
ортопедии Александра Белецкого задержали 
летом 2018 года. Бывший председатель КГБ 
Валерий Вакульчик рассказывал, что при 
обыске в гараже и по месту жительства у него 
нашли не только коллекцию дорогого алкого-
ля, но и 500 тысяч долларов наличными. Их 
арестовали. Белецкого приговорили к семи 
годам и шести месяцам лишения свободы с 
конфискацией имущества.

Когда в Уголовный кодекс были внесены 
изменения, согласно которым исключалось 
дополнительное наказание в виде конфиска-
ции, академик обратился в суд.

«В связи со вступлением в силу закона 
Республики Беларусь от 19 июля 2019 года 
прошу прекратить исполнение приговора в 
части конфискации имущества и освобо-
дить меня от дополнительного наказания», 
– зачитывали в суде заявление Александра 
Белецкого.

«С учетом установленных по делу обсто-
ятельств Белецкий подлежит освобождению 
от назначенного дополнительного наказа-
ния в виде конфискации имущества, – цити-
ровал TUT.BY решение судьи Валентины 
Зенькевич. – Следует отменить арест, 
наложенный на имущество осужденного».

В решении суда, как отмечалось в публи-
кации, было перечислено всё, что вернут вра-
чу: две памятные монеты чемпионата мира по 
хоккею 2014 года; памятную монету святите-

ля Николая Чудотворца; деревянную коробку 
с блюдцем, подстаканником и ложкой; более 
125 тысяч долларов на счетах в банках; авто 
BMW X3; гараж и квартиру в Минске; здание 
в Ратомке; парковочное место; 65 тысяч евро; 
354.600 долларов; облигации на сумму в 15 
тысяч долларов; iPhone.

«Невероятно! Суд вернул осужденному за 
взятки академику Белецкому полмиллиона 
долларов!» – такие заголовки моментально 
разлетелись по интернету.

Но, как оказалось, долго радоваться ака-
демику и его семье не пришлось. По иску 
представителя Генеральной прокуратуры 
денежные средства почти сразу взыскали в 
республиканский бюджет.

В Генеральной прокуратуре отказались 

подробно прокомментировать данное дело, 
сославшись на то, что, мол, неудобно высту-
пать с комментариями, когда уже есть реше-
ние суда. Но объяснили, что деньги были 
взысканы в госбюджет на основании норм 
закона о борьбе с коррупцией «в интересах 
государства».

«Есть нормы закона, которые позволяют 
это сделать, – говорят в прокуратуре. – И 
это далеко не единичный случай. Академик 
Белецкий далеко не единственный, с кем так 
поступили».

Поскольку Генеральная прокуратура при 
подаче искового заявления освобождена от 
уплаты госпошлины, ее, по решению суда, 
должен оплатить Белецкий. Стоит заметить, 
что это было еще в феврале минувшего года.

Успела ли семья Александра Белецкого 
воспользоваться деньгами, которые суд 
постановил вернуть? Как проходила проце-
дура их возвращения и повторного изъятия? 
Средства перечислили на расчетный счет или 
привезли, грубо говоря, в том же чемоданчи-
ке, в котором их изъяли из гаража?

Как выяснила «Народная Воля», после 
того как на изъятые деньги следователь нало-
жил арест, они находились на хранении у 
государства. Физически после решения суда 
эти деньги никто семье Белецкого не возвра-
щал. Их вернули только юридически в связи 
с тем, что отменили конфискацию, но по иску 
Генеральной прокуратуры их сразу же и взы-
скали в республиканский бюджет.

Сейчас Александр Белецкий отбывает 
наказание в витебской исправительной коло-
нии № 3 в поселке Витьба.

Марина КОКТЫШ.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

 (017) 326-68-71
 (017) 363-66-04

МиРовой СПоРТ

Пацалунак –  
 гэта пячаць кахання

Па гарызанталі: 1.«Ой, … мая, // Дробна рубленая. // Не 
цалуй мяне, мой мілы, // Я напудраная» (прыпеўка). 3.«Калі 
каханне – лепшая частка жыцця, то … – лепшая частка 
кахання» (Т.Ман). 6.«Жанчына – як марожанае: павінна быць 
салодкай і раставаць. А мужчына – як …: моцным і не даваць 
заснуць» (цытата невядомага аўтара). 8.«Сёння … лічыцца 
джэнтльменам, калі ён перад пацалункам вынімае цыгарэту 
з роту» (Б.Стрэйзанд). 9.«Лепей бы, дачушачка, твае … балелі 
ад пацалункаў, чым вочы ад камп’ютара» (цытата невядомага 
аўтара). 13.Рэшткі чаго-небудзь разбураннага. 14.«Зайшло … 
за аконца, // За зялёны сад. // Цалуюцца, мілуюцца, // А хто 
каму рад?» – з беларускай народнай песні «Зайшло … за акон-
ца». 15.Збіты ўзор, шаблон (перан.). 17.Касі, каса, пакуль раса, 
раса далоў – … дамоў (прык.). 18.Нізкі жаночы голас. 19.Краіна 
ў Паўднёва-Усходняй Азіі, дзе быў устаноўлены рэкорд бес-
перапыннага пацалунка: ён доўжыўся 58 гадзін. 22.«Абдымкі 
павінны быць такімі, каб іх адчувала не …, а душа і сэр-
ца» (С.Нагорны). 23.«У каханні выгляд значыць больш, чым 
…» (Публій). 24.«Найвялікшая … у жыцці чалавека – быць 
любімым, але не меншая – самому любіць» (Пліній).

Па вертыкалі: 1.«Ты адзіны … у кветніку майго жыцця» 
(цытата невядомага аўтара). 2.Асобная кніжка збору твораў. 3.У 
гультая і страха цячэ, і … не пячэ (прык.). 4.Вокліч з пераможнай 
інтанацыяй. 5.Рыбалоўная сетка. 7.«Пацалунак любімай жанчы-
ны – гэта шампанскае, якое можна піць …» (цытата невядомага 
аўтара). 10.Абуджэнне сілы, энергіі (перан.). 11.«… – як паца-
лунак: каб нацешыцца ім, яго трэба з кім-небудзь раздзяліць» 
(Б.Мерцэл). 12.«Я … лускала // І Мікіту цалавала» – з беларускай 
народнай песні «Пасылала мяне маці». 16.«Пацалунак – гэта … 
кахання» (М.Мацье). 17.Хараство, прыгажосць. 19.Столькі хвілін, 
паводле меркавання вучоных, доўжыцца ідэальны пацалунак. 
20.Грашовая адзінка Літвы. 21.«А божа мой, божа мілы, // Нашто 
я жаніўся? // Узяла жонка ўкусіла – //... гады лячыўся» (прыпеўка).

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі: 1.Капуста. 3.Пацалунак. 6.Кава. 8.Мужчына. 

9.Губы. 13.Руіна. 14.Сонца. 15.Штамп. 17.Касец. 18.Альт. 19.Тайланд. 
22.Цела. 23.Аўтарытэт. 24.Радасць.

Па вертыкалі: 1.Кактус. 2.Том. 3.Печ. 4.Ага!. 5.Крыга. 7.Вечнасць. 
10.Уліванне. 11.Шчасце. 12.Арэшкі. 16.Пячаць. 17.Краса. 19.Тры. 
20.Літ. 21.Два. Лявон ЦЕЛЕШ.

г.Дзяржынск.

Новые штаммы COVID-19 вдвое быстрее 
поражают легкие

Глава Минздрава России Михаил Мурашко заявил, что новые штаммы 
коронавируса, не только значительно более заразные, но вдвое быстрее 
поражают легкие.

Как отметил Михаил Мурашко в интервью телеканалу «Россия-24», 
если ранее при коронавирусе поражение легких развивалось к шестым-
седьмым суткам, то теперь такие последствия могут наступить и на третьи 
сутки. Такое ускоренное развитие болезни, вызванное новыми штаммами 
COVID-19, несет в себе новую угрозу и необходимость более быстрого реа-
гирования медиков.

«Противовирусная терапия, раннее начало лечения позволяют с мини-
мальными потерями для здоровья выйти из этого заболевания, часто и 
сохранить жизнь», – пояснил министр здравоохранения.

Напомним, что сейчас в России до 90% новых случаев заражения коро-
навирусом выявляется с новым индийским штаммом «Дельта», который во 
всем мире привел к новому росту заболеваемости. Врачи еще только под-
страиваются под него, вырабатывая новые методики лечения, а миру уже 
угрожает новая мутация «Дельты» – «Дельта плюс». Ожидается, что новая 
мутация, которая обнаружена уже не только в Индии, станет еще более 
заразной и опять же ускорит течение болезни и наступление последствий.

– А вы ведаеце, французы кажуць, што з-за стала трэба выходзіць з 
лёгкім адчуваннем голаду?

– А вы што, француз?
– Не…
– Тады сядзім далей…


Муж з жонкай у сямейнага псіхолага:
– Вы лічыце, што яна не дае вам і слова сказаць?
– Не, ён так не лічыць!


Як сказаў адзін знаёмы электрык: “Лепш ізаляцыя, чым зазямленне!”

«Будет небесам жарко, 
сложат о героях песни...» 

Все об Олимпиаде в Токио

КРЫЖАвАнКА

УСМІХнІЦеСЯ…

Мнение

Первая в истории Олимпиада, 
которая проходит в нечетный год и 
почти без зрителей – DW рассказы-
вает самое главное, что нужно знать 
о XXXII летних Олимпийских играх 
в столице Японии.

Перенесенные, но не 
отмененные

Токио получил право на про-
ведение летней Олимпиады 7 сен-
тября 2013 года, опередив испан-
ский Мадрид и турецкий Стамбул. 
Первоначально соревнования долж-
ны была пройти с 24 июля по 9 авгу-
ста 2020 года. Однако 24 марта 2020 
года Международный олимпийский 
комитет (МОК) объявил, что в связи 
с пандемией коронавирусной инфек-
ции Игры переносятся на год, при 
этом в маркетинговых целях было 
решено сохранить официальный 
бренд «Токио-2020».

Торжественное открытие Игр 
состоялось 23 июля, хотя пер-
вые состязания начались за два 
дня до официальной церемонии. 
Ожидается, что Японию для уча-
стия в этом мероприятии посетят 
лидеры примерно 15 стран и между-
народных организаций. Среди них 
– президент Франции Эмманюэль 
Макрон и первая леди США Джилл 
Байден.

Программа, премьеры, 
участники

Состязания пройдут на 42 пло-
щадках (в Рио-2016 было исполь-
зовано 37 арен), 28 из которых 
расположены в радиусе 8 км от 
Олимпийской деревни. Всего будет 
разыграно 339 комплектов олимпий-
ских наград в 41 виде спорта.

 
Медали Токио-2020

На Играх-2020 состоится олим-
пийский дебют карате, скалолаза-
ния, серфинга и скейтборда. После 
двенадцатилетнего перерыва в 
программу возвращаются бейс-
бол, впервые неофициально пред-
ставленный на третьей Олимпиаде 
современности в 1904 году и офи-
циально дебютировавший на 
Играх в 1992 году, а также софтбол, 
последний раз представленный в 
Пекине в 2008 году.

На включении этих видов в про-
грамму Токио-2020 настаивали хозя-
ева. В традиционных видах спорта 
зрители впервые увидят олимпий-
ские состязания по баскетболу 3х3, 
BMX-фристайлу, а также смешан-
ные эстафеты в плавании и легкой 
атлетике, смешанные командные 
соревнования по дзюдо, триатлону 

и стрельбе из лука. Планируется, 
что на старты летней Олимпиады в 
общей сложности выйдут около 12,5 
тысяч спортсменов более чем из 205 
стран. Самая большая команда (613 
атлетов) представляет США. В сбор-
ной Германии 430 олимпийцев.

При пустых трибунах
20 марта 2021 года было объяв-

лено, что на олимпийские объекты 
во время Игр не будут допущены 
иностранные зрители, а деньги за 
купленные билеты организаторы им 
возвратят. Изначально было реше-
но, что наблюдать за соревновани-
ями с трибун смогут до 10 тысяч 
иностранцев, а также граждане 
Японии.

В связи с ухудшающейся эпиде-
миологической обстановкой было 
сказано, что за состязаниями в пре-
фектурах Токио, Канагава, Сайтама 
и Тиба можно будет наблюдать 
только посредством телетрансля-
ций. На соревнования в префек-
турах Ибараки, Мияги, Сидзуока 
и Фукусима допустят зрителей, но 
лишь жителей Японии. Как под-
считали в МОК, таким образом 
при пустых трибунах пройдут 
724 из 750 состязаний нынешней 
Олимпиады.

Россияне в Токио-2020
Национальный олимпийский 

комитет (НОК) России отправил на 
Игры 328 спортсменов. Как извест-
но, ввиду санкций Всемирного 
антидопингового агентства 
(WADA) сборная России выступит 
на летней Олимпиаде в Токио и на 
зимних Играх в Пекине в 2022 году 
под аббревиатурой Олимпийского 
комитета России (ROC, Russian 
Olympic Committee).

Команде запрещено исполь-
зовать национальную символи-
ку в форме, а также флаг и гимн 
России. В случае победы россий-
ского спортсмена на Играх будет 
исполнен фрагмент Концерта для 

фортепьяно с оркестром №1 Петра 
Чайковского, специально адапти-
рованный российским пианистом 
Денисом Мацуевым. Фрагмент уже 
использовался на чемпионате мира 
по хоккею, прошедшем недавно в 
Латвии. 

Интересно, что, согласно 
результатам опроса ВЦИОМ, 97 
процентов жителей России не зна-
ют ни одного российского спор-
тсмена, который будет выступать 
на Играх-2020.

Рекордное число  
допинг-проб

Ожидается, что на Играх-2020 
у спортсменов возьмут рекордное 
число допинг-проб – 5000. В рам-
ках Рио-2016 WADA взяло 4930 
проб – как во время самих Игр, так 
и во внесоревновательный пери-
од. На XXXII Олимпиаде пробы 
будет брать Международное агент-
ство допинг-тестирования (ITA) 
при содействии Японского антидо-
пингового агентства (JADA). Всего 
будут задействованы 250 допинг-
офицеров и 700 человек вспомога-
тельного персонала.

Как пояснил генеральный 
директор ITA Бенджамин Коэн, в 
Токио-2020 опробуют новый метод 
выявления запрещенных веществ 
Dried Blood Spot (DBS): из крови 
спортсмена будут взяты несколько 
капель и нанесены на специаль-
ную абсорбирующую бумагу, что 
значительно упрощает возможно-
сти перевозки и хранения тестов. 
При этом старые способы анализа с 
забором мочи и крови также будут 
применять.

Собранные в Токио-2020 образ-
цы будут держать до 10 лет в 
централизованном хранилище в 
Швейцарии. По мнению WADA, 
это даст экспертам возможность 
повторно проанализировать их в 
будущем, после появления новых 
более эффективных методов обна-
ружения запрещенных препаратов.

Игры и коронавирус
21 июля, за два дня до старта 

Игр, в Токио были зафиксирова-
ны 1832 новых случая заражения 
коронавирусной инфекцией. Это 
максимальный показатель с сере-
дины января 2021 года, сообщило 
агентство Kyodo. В столице Японии 
в связи с распространением коро-
навируса объявлен четвертый уро-
вень чрезвычайного положения. 
Общее количество положительных 
тестов на SARS-CoV-2, непосред-
ственно связанных с Олимпиадой, 
составило 79.

На олимпийских объектах вве-
дены жесткие противоэпидеми-
ологические правила. Все спор-
тсмены проходят ежедневную 
проверку, им предписано соблю-
дать дистанцию и носить маски 
все время, кроме тренировок, 
участия в соревнованиях, сна и 
приема пищи. Участникам запре-
щено использовать городской 
общественный транспорт, посе-
щать культурные объекты, клубы, 
рестораны и достопримечатель-
ности японской столицы, а также 
общаться с местными жителями.

Медали перед церемонией 
награждения будут продезинфи-
цированы и выложены на поднос. 
Победители будут сами забирать 
свои награды и вешать на шею – 
рукопожатий, объятий, поцелуев  и 
букетов не предусмотрено.

Комментируя ситуацию с коро-
навирусом на Играх, генераль-
ный директор Всемирной орга-
низации здравоохранения Тедрос 
Адханом Гебрейесус заявил, что 
на Олимпиаде невозможно будет 
добиться нулевого риска инфи-
цирования. «Признак успеха в 
ближайшие две недели – не ноль 
случаев. Успех будет, если удаст-
ся идентифицировать все случаи, 
изолировать заразившихся и поза-
ботиться об их здоровье как можно 
быстрее, а также воспрепятство-
вать дальнейшей передаче инфек-
ции», – отметил он.

От участия в Играх из-за ситу-
ации с коронавирусом в Японии 
отказалась КНДР.  21 июля об отка-
зе объявило также министерство 
спорта Гвинеи, однако через день 
отменило свое решение.

До последнего момента
Генеральный директор оргко-

митета Токио-2020 Тосиро Муто 
признал, что Олимпиада может 
быть отменена в случае ухудше-
ния ситуации с коронавирусом. 
«Мы не можем предсказать, какое 
будет количество случаев зараже-
ния коронавирусом. Поэтому мы 
проведем обсуждение, если будет 
всплеск», – пояснил он журнали-
стам. При этом в контракте между 
МОК и Токио как принимающим 
Игры городом однозначно пропи-
сано, что отменить соревнования 
может только МОК.

Официально бюджет Игр – 15,8 
млрд долларов (из-за годичной 
отсрочки он вырос на 2,85 млрд). 
Из этой суммы около 1 млрд было 
израсходовано на меры противо-
эпидемиологической защиты.

По расчетам экономиста иссле-
довательского института Номура 
Такахиде Киучи, из-за решения 
проводить Игры без зрителей орг-
комитет недополучит более 1,2 
млрд долл. В тяжелейшей ситуации 
оказались японские отели: коли-
чество отмен бронирования номе-
ров приближается к 700 тысячам, 
а суммарный ущерб гостиничного 
бизнеса может составить 456 млн 
долларов.


